

[image: Forside]






Diverse


Nordisk Kriminalreportage 1985





Lindhardt og Ringhof








Nordisk Kriminalreportage 1985

Copyright © 1985, 2017 Diverse og Lindhardt og Ringhof Forlag A/S

All rights reserved

ISBN: 9788711804728



1. e-bogsudgave, 2017

Format: EPUB 3.0



Denne bog er beskyttet af lov om ophavsret. Kopiering til andet end personlig brug må kun ske efter aftale med Lindhardt og Ringhof samt forfatter.



lindhardtogringhof.dk

Lindhardt og Ringhof Forlag A/S, et selskab i Egmont







Kriminalsager · Sverige










Giftmordet


Den 11. juni 1982 om formiddagen kontaktede en læge fra den intensive afdeling på Sahlgrenska sygehus kriminalpolitiet i Göteborg politidistrikt. Lægen fortalte, at en 50-årig kvinde var blevet indlagt på sygehuset den 9. juni med symptomer på en voldsom forgiftning. Lægen fortalte også, at kvindens mand var blevet indlagt to dage senere med lignende symptomer. Ifølge lægen var kvinden døende. Hun var næsten totalt lammet og var blevet bevidstløs kort efter, at hun var blevet indlagt på sygehuset. Hendes mand var ramt af mindre omfattende lammelser især i arme og ben og med kraftige smerter i benene. Han led desuden af manglende svedfunktioner og havde store smerter i den nederste del af ryggen.


Politiet sættes på sagen

Den ansvarlige læge kunne ikke give nogen forklaring på ægteparrets forgiftningssymptomer og ønskede, at politiet blev sat på sagen, så man kunne finde ud af, om ægteparret havde været udsat for en forbrydelse.

Kvinden, Ingrid Björklund, (fingeret navn ligesom de øvrige navne i artiklen), døde omtrent samtidig med, at kriminalpolitiet ankom til sygehuset. På sygehuset mødte politiet ægteparrets 27-årige søn, Per-Erik, som var medicinstuderende og boede hjemme hos sine forældre. Sønnen havde været tilstede, da moderen døde men kunne ikke give nogen forklaring på forældrenes forgiftningssymptomer. Han fortalte dog, at familien tirsdag aften den 8. juni sammen havde spist tykmælk, og at han selv syntes, at tykmælken havde smagt ”dårligt”. Per-Erik fortalte endvidere, at han ikke havde slugt noget af tykmælken men spyttet den ud, da han mærkede den dårlige smag, men at hans mor derimod havde spist det meste af det, der var på tallerkenen, og at hans far i det mindste havde spist nogle skefulde. Derudover fortalte Per-Erik, at nabofamilien, nogle dage før forældrene blev syge, havde lagt rottegift ud ved den villa, hvor de boede. De boede i den vestlige del af Göteborg. Han antydede, at rottegiften kunne sættes i forbindelse med forgiftningen.

Ifølge den forklaring, Per-Erik gav politiet på sygehuset, så var hans mor, Ingrid, blevet syg et par timer efter, at hun havde spist tykmælken. Tidligt om morgenen den næste dag var hun blevet kørt på sygehuset i ambulance, efter at hun bl.a. var blevet ramt af voldsomme opkastninger, følelsesløshed samt følelse af lammelser i såvel ben som hænder.



Per-Eriks far, Bengt, havde torsdag den 10. juni om aftenen, mærket en følelsesløshed i benene og havde straks opsøgt Sahlgrenska sygehus, hvor han var blevet indlagt. Til at begynde med kunne de ansvarlige læger ikke afgøre, hvad der var årsagen til forgiftningen.

Som en af lægerne udtrykte sig ”surrede hele Sahlgrenska sygehus af spekulationer om, hvad der kunne have forårsaget forgiftningen”.

Samme aften, som Ingrid Björklund døde, kom en neurolog i tanker om, at han engang i et medicinsk tidsskrift havde læst om et stof, der hed Thallium. Neurologen fandt noget tilgængelig litteratur og satte sig til at læse. Han fandt ud af, at hvad litteraturen beskrev som en Thalliumforgiftning stemte ganske godt overens med ægteparret Björklunds symptomer. Han blev så overbevist, at han straks satte ind med en modgift mod Thalliumforgiftning, og han ringede også til en hollandsk læge, der arbejdede ved et giftkontrolcenter i Utrecht. Neurologen på Sahlgrenska sygehus fik af sin kollega i Utrecht besked om, at man straks ville kunne konstatere, om ægteparret havde været udsat for en Thalliumforgiftning, hvis der blev sendt en blodprøve direkte til Utrecht.

Neurologen arrangerede straks en flytransport af blodprøverne til Utrecht, og allerede søndag den 13. juni fik neurologen pr. telefon besked om, at der var fundet Thallium i store mængder i de blodprøver, der var blevet taget på ægteparret Björklund. Analysen viste, at Bengt havde haft ca. 20 % af den mængde Thallium i blodet, som hans kone havde haft. Ingrid var blevet ramt af en massiv forgiftning, mens hendes mand Bengt var blevet mindre forgiftet, der dog kunne betragtes som livsfarlig, hvis ikke en relevant behandling blev sat ind i tide. På dette tidspunkt var Bengt begyndt at tabe håret. Dette var også, ifølge tilgængelig litteratur, et typisk symptom på Thalliumforgiftning.



Den livsfarlige gift

Thallium er et grundstof, som er nært beslægtet med bly og kviksølv, og det bliver i ringe udstrækning brugt i Sverige ved celleforskning. Stoffet blev opdaget i 1860-erne af en englænder ved navn Crook. Han var kemiker og prøvede stoffet på sig selv. Han fandt ud af, at stoffet var et udmærket hårfjerningsmiddel og middel mod sved. Stoffet blev i flere årtier brugt som hårfjerningsmiddel og som medicin mod sved. Der skete et stort antal ulykker i løbet af 1800-tallet p.g.a. overdoseringer, hvilket medførte, at mange mennesker døde efter behandling med Thallium. Man fandt også ud af, at Thallium kunne medføre mentale skader.

I den tilgængelige litteratur er der beskrevet et stort antal mordsager, hvor man har brugt stoffet Thallium. Litteraturen beskriver især sager, der er foregået i Tyskland og USA.

Ifølge den tilgængelige litteratur er stoffet smagløst, hvilket skal sammenlignes med, at familien Björklund havde syntes, at tykmælken smagte ”dårligt”. På et senere tidspunkt af efterforskningen kontaktede politiet producenten i Vesttyskland for at få besked om, hvorvidt Thallium sammen med tykmælk kunne få en effekt, der gjorde tykmælken ildesmagende. I svaret fra producenten fremgik det, at man ikke kunne udtale sig om muligheden for dårlig smag ved at blande Thallium i tykmælk. Der var formodentlig ingen forskere, der vovede at teste Thallium ved at spise Thalliumforgiftet tykmælk.

Efterforskningen viste, at man ikke kan købe Thallium direkte over disken i Sverige, men at det kunne bestilles fra producenten og grossisten i Sverige. Ifølge grossisten blev stoffet stort set kun solgt til forskere på forskellige medicinske institutioner. I forbindelse med denne oplysning fik politiet at vide, at Thallium bl.a. blev solgt til den medicinskkemiske afdeling på Sahlgrenska sygehus; Den dødelige dosis for et menneske er 0,1 - 1 gram ren Thallium.



Rottegift

Stoffet Thallium er i udlandet i stor udstrækning blevet brugt som et virksomt middel i rottegift og har derfor tidligere været let tilgængeligt i udlandet. Så vidt vides har det dog aldrig været i den rottegift, der bliver brugt i Sverige.

Krimiforfatteren Agatha Christie skrev en bog i 1950-erne, ”Den gule hest”, hvor hun beskriver, hvordan flere mennesker bliver myrdet ved hjælp af giften Thallium. I denne bog kan man også få at vide, at stoffet er meget vanskeligt at opdage — også i forbindelse med en normal obduktion. De symptomer, som de myrdede personer udviste, kunne også let blandes sammen med symptomer på et stort antal ”almindelige” sygdomme.

Ved gennemgang af litteratur om stoffet Thallium fandt politiet ud af, at de to mest typiske symptomer på en Thalliumforgiftning er polyneurit og håraffald.

Polyneurit medfører omfattende lammelser og er karaktiseret ved store smerter i fod- og lægpartier samt i leddene i almindelighed.



Mistanker mod sønnen

Ægteparret Björklunds søn Per-Erik havde i tre år læst medicin ved det medicinske fakultet i Göteborg. Han boede hjemme hos sine forældre og var enebarn. Hans far, Bengt, var vicedirektør for et mindre firma i Göteborg, mens moderen, Ingrid, var hjemmegående.

Per-Erik Björklund havde efter studentereksamen overvejet at læse teologi. Han begyndte dog efter sin fars råd — og måske under stort pres fra ham — at læse medicin.

Per-Erik må betragtes som stærkt knyttet til sin far og var i det hele taget ”den perfekte søn”. Han var ambitiøs og levede som den øvrige familie et meget pligtopfyldende liv. Alle fortæller samstemmende, at han har været meget hjælpsom overfor studiekammerater og også mønsterværdig i sin opførsel overfor sine forældre.

Da ægteparret Björklund var blevet ramt af en forgiftning, der skyldtes et meget usædvanligt stof, som bl.a. var tilgængeligt på den medicinskkemiske afdeling på Sahlgrenska sygehus, hvor Per-Erik havde haft adgang, rettede politiet hurtigt mistankerne mod sønnen. Den 12. juni var sønnen dog også blevet syg og havde symptomer, der lignede faderens. Han blev også indlagt på Sahlgrenska sygehus, og man fandt hurtigt ud af, at han også var blevet ramt af en Thalliumforgiftning — dog i meget mindre grad end forældrene. Denne kendsgerning komplicerede yderligere efterforskningen, men politiet satte alle ressourcer ind på at forsøge at klarlægge, om Per-Erik havde haft mulighed for at få fat i stoffet Thallium.



Mærkelige besøg

Efterforskningen viste, at Per-Erik havde besøgt den medicinsk-kemiske afdeling på Sahlgrenska sygehus mindst fem gange i løbet af vinteren og foråret 1982. Som begrundelse for sine besøg sagde han, at han ville i kontakt med afdelingens chef, da han godt ville have et studentermedhjælper job der.

Under afhøringer med personale fra afdelingen fandt politiet ud af, at Per-Erik på grund af fejl havde fået en nøgle til afdelingen. Det viste sig også, at afdelingens lokaler stort set var ulåste om dagen, og hvem som helst kunne bevæge sig frit på afdelingen.

En aften i maj måned var Per-Erik blevet opdaget i afdelingen temmelig sent om aftenen. En forsker, der arbejdede over, havde opdaget Per-Erik i afdelingen. Forskeren havde spurgt Per-Erik om grunden til, at han var der, og Per-Erik havde svaret, at han ledte efter afdelingens chef.

Politiet kunne også klarlægge, at Per-Erik på et tidligere tidspunkt havde fået forevist afdelingens lokaler deriblandt det såkaldte ”giftrum”. I dette rum opbevarede man diverse gifte blandt andet Thallium.

Da der var mistanker om, at der var blevet fjernet Thallium fra afdelingen, blev der foretaget en optælling. Det viste sig, at der manglede et glas med 25 gram Thallium, hvilket var nok til at tage livet af mindst 25 personer, hvis man gik med sådanne tanker.



Muligt motiv

Mens Per-Erik Björklund stadig var indlagt på Sahlgrenska sygehus, fortsatte politiet sit arbejde bl.a. med afhøringer af Per-Eriks studiekammerater samt lærere.

Under gennemgangen af studieresultater og oprykningsprøver fandt man ud af, at Per-Erik kun havde klaret seks ud af 16 prøver. Flere af hans studiekammerater havde spekuleret over, om Per-Erik kunne klare studierne, men han havde overfor omgivelserne forsøgt at give det indtryk, at han var en ambitiøs og på alle måder dygtig studerende. Flere medstuderende fortalte dog, at de havde lagt mærketil, at Per-Erik var mødt op til skriftelige prøver men havde forladt prøvelokalet efter at have skrevet sit navn på listen over de tilstedeværende.

Politiet fandt en eksamensprotokol, der tilhørte Per-Erik, men som var forfalsket. Det viste sig, at han havde stjålet en medstuderendes eksamensprotokol og klistret sider fra den stjålne protokol ind i sin egen for at kunne vise sine forældre, at han havde bestået de prøver, han havde været oppe i.

Per-Erik havde også forfalsket et bevis i et opfundet område ”molekylær-strukturkemi”. Derudover havde han forfalsket breve fra chefen for den medicinsk-kemiske afdeling og sendt dem til sig selv. Han havde brugt disse beviser og breve til at vise sine forældre, at han var en dygtig medicinstuderende.

Politiet mente, at man havde fundet en mulig grund til, at Per-Erik skulle have forgiftet sine forældre. Motivet skulle altså være, at han ville undgå, at hans forældre skulle gennemskue hans mislykkede medicinske studier. Motivet var dog tyndt, og politiet havde svært ved at tro, at dette kunne være den eneste grund til, at Per-Erik i givet fald ville myrde sine forældre.





Teknisk undersøgelse

Allerede den 12. juni var familiens villa blevet afspærret, og der blev foretaget en meget omfattende teknisk undersøgelse af personale fra teknisk afdeling. Ved denne undersøgelse fandt man bl.a. to tomme tykmælkskartoner sammen med en lukkemekanisme til den ene karton.

En analyse, der blev foretaget på Statens kriminaltekniske laboratorium, viste spor efter Thallium i den ene af kartonerne. Der blev taget prøver fra vandlåse forskellige steder i villaen, og der blev bl.a. fundet en stor forekomst af Thallium i køkkenvasken.

Hele villaen blev ”støvsuget”, og et stort antal støvprøver blev analyseret. Resultatet af analyserne blev efterhånden kendt af politiet, og det viste sig, at der var fundet spor af Thallium i et toilet, fra støvet i en støvsuger og fra støvprøver, der var taget fra sønnens værelse.



”Attentat” mod familien

Efterhånden blev Bengt Björklund så frisk, at politiet kunne afhøre ham på hospitalet. Under denførste afhøring fortalte Bengt spontant om flere attentater, som familien havde været udsat for i løbet af det sidste år. Attentaterne var blevet meldt til sikkerhedspolitiet i Göteborg, da Bengt havde mistanke om, at han var blevet udsat for attentaterne i sin egenskab af leder af et firma.

Ved en lejlighed havde Bengts tjenestevogn været udsat for sabotage, hvor skruerne i bilens hjul var blevet skruet løse, mens bilen havde været parkeret ved Landvetters lufthavn, mens han havde været på forretningsrejse. Da han kørte fra lufthavnen og ind mod Göteborg, havde han opdaget, at det ene forhjul sad løst, og at alle skruer var løsnede men stadig sad i hjulet.

Ved en anden lejlighed havde sønnen Per-Erik ville køre familiens private bil ud af den låste garage. Han havde da opdaget, at flere hjulskruer var skruet ud og lå på bilens motorhjelm. Faderen opfattede også dette som sabotage mod familien.

Per-Erik havde også fortalt sine forældre, at han havde været udsat for chikaneri engang, han kørte fra villaen og ind til Göteborgs centrum. Dette var foregået på den måde, at et folkevognsrugbrød hav de forsøgt at presse ham fra siden, så han næsten var kørt galt.



Fantasier

Under afhøringen af en af Per-Eriks studiekammerater kom det frem, at Per-Erik havde opdigtet flere dramatiske begivenheder, som skulle være sket i familien. Per-Erik havde bl.a. på et tidspunkt fortalt studiekammeraten, at hans far var blevet alvorligt forbrændt og var blevet bragt til Linköping sygehus i helikopter. Dette skulle være sket, mens faderen var indlagt på Sahlgrenska sygehus med et hjertetilfælde. Branden skulle være opstået i hospitalssengen, men ingen havde opdaget branden, så faderen var blevet stærkt forbrændt.

Derudover havde Per-Erik fortalt studiekammeraten, at hans mor skulle være blevet overfaldet i hjemmet, og at familien havde været udsat for et forgiftningsforsøg. Dette forgiftningsforsøg skulle være sket i forbindelse med, at der var begået et indbrud i familiens villa. Det viste sig, at Per-Erik helt og aldeles havde fundet på disse historier. Man kan gå ud fra, at han havde opdigtet disse historier for at gøre sig interessant. Han gav det indtryk, at han altid ville placere sig selv i centrum for kammeraternes interesse.

Han pralede ofte overfor sine kammerater om sine meget vellykkede studier. Flere af kammeraterne fattede ikke mistanke om noget, mens andre af kammeraterne efterhånden blev klar over, at han overdrev og flere gange havde talt direkte usandt om sine eksamensresultater og lignende. Kammeraterne havde fundet ud af, at han ikke havde været tilstede ved prøver, som han selv havde fortalt, han havde gennemført med gode resultater.



Mislykket måltid

Med hensyn til måltidet med tykmælken tirsdag den 8. juni 1982 fortalte Bengt Björklund, at han som sædvanlig først var kommet hjem ved 19.30-tiden om aftenen. Hans kone havde været irriteret på ham, da han havde glemt, at det var ægteparrets bryllupsdag;.

Bengt plejede at spise tykmælk hver aften, og også denne aften havde hans kone bedt ham om at gå ind i fjernsynsstuen, og at hun ville komme med en tallerken til ham.

Da Bengt havde sat sig i fjernsynsstuen, kom Per-Erik og hilste på sin far, som han plejede at gøre på sin sædvanlige, høflige måde. Derefter var Ingrid kommet ned i fjernsynsstuen med en bakke, hvor der stod tre tomme tallerkener og en karton med tykmælk. Tykmælken var blevet hældt op i tallerkenerne nede i fjernsynsstuen, og Bengt havde selv hældt hvedeklid i tykmælken, fordi han havde lidt vrøvl med sin mave.

Det var kun Bengt, der plejede at spise tykmælk om aftenen, mens de øvrige familiemedlemmer spiste forskellig mad om aftenen.

Bengt begyndte at spise af sin tykmælk med hvedeklid, men han reagerede med det samme efter den første skefuld på, at tykmælken smagte dårligt. Han havde spist af tykmælken men kun taget en skefuld, som han derefter havde spyttet ud på tallerkenen. Hans kone Ingrid havde spist mindst halvdelen af indholdet på tallerkenen. Hun var blevet irriteret over, at de andre klagede over tykmælken og havde stædigt påstået, at hun ikke syntes, den smagte dårligt. Det var Bengts opfattelse, at hun blev irriteret og ikke ville indrømme, at der var noget i vejen med smagen.

Efter måltidet var der opstået en trykket stemning ved bordet på grund af den dårlige tykmælk. Normalt plejede familien at snakke om, hvad der var sket i løbet af dagen. På et tidspunkt havde Per-Erik smagt på tykmælken, men han spyttede det ud igen.

Efter det mislykkede måltid havde Bengt hjulpet sin kone med at rydde af bordet, og han havde selv smidt den tomme tykmælkskarton i en skraldepose. Tallerkenerne blev skyllet af i køkkenvasken, inden de blev sat ind i opvaskemaskinen.



Urolig nat

Ægteparret Björklund, der havde hvert deres soveværelse, gik tidligt i seng om aftenen. Inden Bengt faldt i søvn, hørte han, at hans kone Ingrid begyndte at hoste. Derefter hørte han, at hun gik på toilettet, hvor hun kastede op. Hun havde også sagt til sin mand:

— Jeg føler mig så mærkelig i fødderne. De bliver følelsesløse.

Noget senere kom Per-Erik op til sin far og lagde sig ved siden af ham i dobbeltsengen. Grunden til dette var, at Per-Erik havde syntes, at der var alt for varmt i hans eget værelse i kælderetagen. Man kan synes, at det er underligt, at en 27-årig søn lægger sig hos sin far i en dobbeltseng, når han har sit eget værelse i kælderetagen, der er forholdsvis kølig.

Ved 02.00-tiden om natten, efter at Ingrid længe havde ligget og hostet, bad Bengt sin søn om at gå ind til moderen for at se, hvordan hun havde det. Såvel far som søn fandt, at Ingrid virkede alvorligt syg. Hun havde tydeligt talebesvær men modsatte sig at blive kørt på hospitalet. Til sidst fik de hende dog overtalt til at blive kørt på hospitalet i ambulance. Tidligt onsdag morgen blev hun indlagt på Sahlgrenska sygehus.

Afhøringerne af Bengt viste også, at han ikke havde haft anelse om, at Per-Erik ikke havde været så heldig med sine studier. Det var faderens opfattelse, at sønnen var en meget dygtig studerende, og han havde ikke haft mistanke om, at sønnen havde problemer med studierne.



Indicier

Per-Erik Björklunds Thalliumforgiftning var forholdsvis ringe, men han var alligevel ramt af håraffald og tilsvarende følelsesløshed i benene, som hans far havde haft — men ikke i samme grad som denne. Analyser af Per-Eriks blod viste også, at Thalliumindholdet i hans blod var betydelig mindre end hos faderen. Sønnens Thalliumforgiftning blev ikke betegnet som livsfarlig, og analysen af hans blod viste, at han havde fået 1/5 af den mængde Thallium, som hans far havde haft i blodet.

Mandag den 21. juni var Per-Erik blevet så frisk, at han kunne hentes til afhøring. Han havde overtaget en stue på hosiptalet, hvor hans far havde ligget. Da han blev frihedsberøvet, tog han en del af sin fars ejendele fra stuen med sig, bl.a. en jakke. Da Per-Erik blev visiteret på politistationen, fandt politiet i lommen på faderens jakke et tomt medicinglas, som ifølge etiketten havde indeholdt gift. En senere analyse af resterne i glasset viste, at glaset havde indeholdt Thallium, og at glasset var af samme type som den krukke, politiet havde lånt på den medicinskkemiske afdeling.

Per-Erik fik ikke noget at vide om dette fund med det samme, hvilket medførte, at Per-Erik i et brev til sin far skrev:

”Du havde et glas piller i din jakke, men det var vel Moduretic, og det er der en recept på derhjemme. Det ved jeg”.

Hans far brugte Moduretic en gang om dagen for sit blodtryk. Politiet fik den opfattelse, at Per-Erik med kendskab til brevcensuren ville rette interessen mod giftglasset, der var blevet fundet i faderens jakkelomme. Man kunne formode, at sønnen forsøgte at skyde skylden for mordet på Ingrid over på sin far.

Det skal også nævnes, at en tekniker fandt et forseglingslåg af den type, som giftglas med Thallium bliver forseglet med, i en skraldepose, der blev fundet i familiens villa. Man kunne altså formode, at et uåbnet glas med Thallium var blevet taget med til villaen og åbnet i køkkenet, hvorefter forseglingslåget blev smidt i skraldespanden. Glasset, der blev fundet i jakken, havde ikke dette låg.



Indrømmer studiefalsknerierne

Under den første afhøring af Per-Erik nægtede han, at han skulle have forgiftet sin far og mor. Han indrømmede derimod, at han havde forfalsket sin eksamensprotokol og forskellige andre papirer.

Han indrømmede, at han havde stjålet en studiekammerats eksamensprotokol og havde overført nogle sider med karakterer på beståede prøver til sin egen eksamensprotokol. Han indrømmede endvidere, at han havde udfærdiget et bevis i en professors navn og havde skrevet et brev til sig selv i den samme professors navn for at kunne vise overfor sine forældre, hvor dygtig han var. Han havde gjort dette for at opbygge et alibi for det studieophold, som han havde planlagt i håbet om at kunne læse de områder op, som han ikke havde klaret.

Han indrømmede også, at han flere gange havde besøgt den medicinsk-kemiske afdeling, samt at han ved hjælp af urigtige oplysninger havde fået en nøgle til afdelingen. En sådan nøgle blev fundet ved ransagningen i villaen.

Per-Erik blev anholdt som mistænkt for mord på sin mor og for mordforsøg på sin far. Han blev også fængslet for disse forbrydelser. Under den første tid i fængslet var han så syg, at han, ifølge sin egen opfattelse, ikke kunne gå. Forhørslederen transporterede ham derfor frem og tilbage til afhøringslokalet i kørestol. Han var stadigvæk helt skaldet på grund af Thalliumforgiftningen.



Giften bortforklares

Under afhøringerne var han imødekommende og høflig, men han nægtede hårdnakket alt kendskab til forbrydelsen. Han antydede derimod, at faderen muligvis kunne havde myrdet moderen.

Under den sidste del af afhøringerne kom der oplysninger fra Statens kriminaltekniske laboratorium om, at der var spor af Thallium i Per-Eriks tøj. Der var bl.a. fundet en stor forekomst af Thallium i to lommetørklæder, der var fundet i hans bukser.

Da han under afhøringerne blev gjort bekendt med disse kendsgerninger, tøvede han ikke længe, inden han kom med et passende svar. Han fortalte, at han havde brugt det ene lommetørklæde til at tørre sig selv om munden, efter at han havde spyttet tykmælken ud.

Hans forklaring på Thalliumforekomsten i det andet lommetørklæde var, at han havde brugt dette lommetørklæde til at tørre sin mor om munden, efter at hun havde kastet op om natten.

Når man tænker på, at Per-Erik var medicinstuderende og meget omhyggelig med sin hygiejne, kan man formode, at han ikke havde stoppet et lommetørklæde med opkast på ned i sin egen bukselomme.

Det viste sig også, at den T-shirt, han havde haft på ved tykmælksmåltidet, havde en stor forekomst af Thallium på sig. Per-Erik mente, at dette kunne forklares ved, at han havde fået tykmælksrester på sig.

Per-Erik fortalte under samtlige afhøringer, at han var gået op i køkkenet til sin mor, efter at han havde hilst på sin far i fjernsynsstuen. Per-Erik havde derefter båret bakken, der var arrangeret af moderen, ned i fjernsynsstuen. Moderen havde allerede hældt tykmælk op i tre tallerkener oppe i køkkenet, og Per-Erik bar bakken ned.

Han antydede under afhøringerne — selv om han aldrig talte ”klart” — at moderen havde haft mulighed for at forgifte tykmælken i køkkenet, inden han selv kom op for at hente bakken ned med tykmælkstallerkenerne.

Under afhøringerne var det vanskeligt at få Per-Erik til at tale et nogenlunde normalt og enkelt sprog. Han elsker at bruge fremmedord og brillere med sin medicinske viden. Hans måde at udtrykke sig på var mildt sagt unaturlig og kan ikke betragtes som normalt for en 27-årig medicinstuderende.



Begravelsen

Per-Eriks mor skulle begraves, mens Per-Erik sad i varetægtsfængsel, og til politimændenes store forundring ønskede han at være tilstede ved sin mors begravelse. Lederen af efterforskningen bevilgede dette under forudsætning af, at lederen skulle være tilstede. En anden grund var også, at Per-Eriks far betragtede det som en selvfølge, at sønnen skulle være tilstede under begravelsen.

Der var blevet inviteret omkring 50 mennesker til selve begravelsen og til den efterfølgende middag. Også forhørslederen modtog en invitation via et begravelsesfirma. Inden da havde Per-Erik selv taget aktiv del i udvælgelsen af de indbudte gæster, og han havde også haft adskillige ønsker, der blev meddelt begravelsesfirmaet skriftligt via forhørslederen.

Indtil dagen for begravelsen havde Per-Erik ikke selv været i stand til at gå til fods til forhørslederens kontor. Til begravelsen blev han imidlertid pludselig så frisk, at han uden problemer sammen med forhørslederen kunne spadsere ind i den næsten fyldte kirke. Der var en vis risiko for, at Per-Erik ikke ville kunne klare begravelsen rent psykisk, men han viste i det mindste ikke ydre tegn på sorg eller fortvivelse under begravelsesceremonien. På forhørslederen virkede begravelsen mere som et veliscenesat skuespil med far og søn som hovedpersoner end en højtidelig handling.

Under den efterfølgende middag sad forhørslederen og den for mord på sin mor fængslede Per-Erik ved siden af hinanden. Per-Erik optrådte velafbalanceret og korrekt, og han samtalede høfligt med de indbudte gæster. Han var meget påpasselig med ikke at nævne noget om forbrydelsen eller andet, som forhørslederen kunne opfatte som kontroversielt.

Da middagen var afsluttet, foreslog forhørslederen, at man diskret skulle trække sig tilbage fra det lokale, hvor middagen blev indtaget. Per-Erik modsatte sig dette, selv om han var meget opmærksom på at gøre forhørslederen tilfreds. Han spurgte, om forhørslederen ”kunne nægte ham at tage afsked med de tilstedeværende”. Per-Erik gik derefter rundt og takkede og i nogle tilfælde omfavnede flere af gæsterne. Dette virkede makabert på forhørslederen, men det virkede dog ikke unormalt for Per-Erik og hans far.

Det var Per-Eriks konfirmationspræst, som var specielt udvalgt af Per-Erik, der forestod selve begravelsen. Det må have været en anderledes og vanskelig arbejdsopgave, som han havde påtaget sig af hensyn til sin forhenværende konfirmand og dennes far, som han havde kendt gennem mange år.



Sammenfatning

Da Per-Erik ikke tilstod de forbrydelser, han var mistænkt for og senere blev dømt for, kan man kun gætte sig til motivet. Da det havde vist sig, at Per-Erik led af eksamensskræk og ikke kunne bevise sine evner ved prøver, og at han desuden havde fundet grund til at forfalske diverse papirer, kan man formode, at motivet kan have været at komme ud af en meget vanskelig og for Per-Erik indviklet situation. Det kan virke meget drastisk at myrde sin mor og forsøge at myrde sin far, men der er tilsyneladende ikke noget andet motiv.

Muligvis kan mentalundersøgelsen også delvis forklare hans handlemåde. En af konklusionerne blev, at man ”ikke kunne udelukke, at Per-Erik i for ham pressede personlige situationer ville løse disse gennem specielle handlinger”.

Uden at kende ”facit” kan man formode, at Per-Erik under et besøg på den medicinsk-kemiske afdeling havde stjålet et glas med Thallium og taget det med hjem. I et ubevogtet øjeblik, hvor han var alene med moderen oppe i køkkenet, har han hældt Thallium i kartonen med tykmælk. Derefter har moderen båret bakken med tre tomme tallerkener og tykmælkskartonen ned i fjernsynsstuen, hvis man skal holde sig til faderens version. Man må altså formode, at Per-Erik har løjet om, hvem der har båret bakken ned.

Det må også anses som sandsynligt, at han har haft mulighed for at spilde Thallium i sine bukselommer og på den måde fået Thallium på lommetørklæderne i lommerne og på sin skjorte. Der blev ikke fundet spor efter Thallium på forældrenes tøj.

Han har derefter, i et forsøg på at få mistankerne for forbrydelsen rettet mod sin far, anbragt det tomme Thalliumglas i faderens jakke.

Følgende oplysninger taler for faderens uskyld:




	Faderen gik direkte ned og satte sig i fjernsynsstuen for at se ”Rapport”, da han kom hjem fra arbejde.


	Det var faderen, der reagerede først på tykmælkens smag, men han spiste alligevel nok til at have indtaget en livsfarlig dosis.


	Faderens muligheder for at få fat i Thallium var meget små — hvis ikke helt umuligt.





Retssagen

Ved retssagen var situationen den, at den anklagedes far som sagsøger sad ved siden af anklageren lige overfor den anklagede søn. Såvel far som søn var stadig skaldede, og billedet af den anklagede søn på den ene side sammen med sin forsvarer og faderen på den anden side sammen med anklageren, var et makabert syn. Under hele retssagen var faderen meget korrekt og forsøgte hele tiden at give et sagligt billede af det, der var sket.

Far og søn ligner hinanden meget såvel i udseende som i væremåde, og de udtrykker sig på samme måde. For tilhørerne, som der var mange af, fremstod sønnen på mange måder som et billede af sin far.

Ingen af dem viste tegn på følelser men satte i stedet en ære i at være saglige og korrekte overfor hinanden. Der blev ikke udvekslet hårde ord, selv om man på mange områder havde forskellige meninger om, hvad der var foregået.

Domstolen fandt, at man helt måtte udelukke, at gerningsmanden skulle være en ukendt, der stod udenfor familien. Man fandt frem til, at Per-Erik Björklund i særdeles stor grad havde haft mulighed for at få fat i gift i form af Thallium, og at der var fundet spor af Thallium i bemærkelsesværdige store mængder i noget af Per-Eriks tøj og i to lommetørklæder, som han havde brugt.

De af Per-Erik i denne sammenhæng afgivne forklaringer kan i og for sig ikke betragtes som urimelige, men de kan dog ikke — ifølge rettens opfattelse — tillægges den betydning, at han dermed bliver udelukket som gerningsmand.

Retten fandt derfor Per-Erik Björklund skyldig i mord på sin mor og mordforsøg på sin far. På baggrund af mentalundersøgelsen af Per-Erik, bestemte retten, at Per-Erik skulle indlægges på en lukket afdeling. Per-Erik appellerede ikke underrettens dom, men han har på den anden side heller aldrig tilstået forbrydelsen.








Skabsmorderen


De forbrydelser, vi i almindelighed reagerer stærkest overfor, er dem, der bliver begået mod børn, handicappede og ældre eller i det hele taget mod forsvarsløse mennesker. I løbet af 1981-1982 blev der begået en serie af overfald mod ældre i den vestlige del af Stockholm.

Vi følger begivenhederne i kronologisk orden. I begyndelsen er artiklen ganske harmløs, og hvor vi følger nogle malerisælgeres tvivlsomme forretninger i Mellemsverige. Men begivenhederne bliver snart skæbnesvangre.


De falske kunstnere

I slutningen af april 1980 kom tre mænd fra Frankrig til Sverige. To af dem var franske statsborgere, den tredie var algerier. De fik midlertidig bopæl hos forskellige bekendte i nærheden af Stockholm. I den første tid opholdt de sig i Sverige som almindelige turister, men efter cirka tre måneders ophold begyndte de at se sig om efter en måde at forsørge sig på.

Algerieren havde i Frankrig i perioder beskæftiget sig med at sælge malerier, som han købte billigt hos forskellige kunstforhandlere. I Sverige begyndte de tre mænd med at sælge malerier med algerieren som en god lærermester. De opsøgte firmaer, der solgte billig kunst, som de derefter købte op.

Efter indkøbene signerede de malerierne med deres egne navne for derefter at bruge dem som ”egne produkter”. De skrev også et stykke papir, hvor der på svensk stod noget i retning af; ”jeg hedder N.N. og er en fransk student, der maler i min fritid og for at betale mine studier, sælger jeg nu mine kunstværker”. Da ingen af dem kunne tale svensk, mente de, at de havde brug for sådan en skrivelse for at kunne gøre sig forstået.

I begyndelsen af juni 1980 begav de sig op gennem Sverige for at sælge ”deres malerier”. De kom mest til at arbejde i området nord for Mälaren og op til Jämtland og Medelpad. Salget foregik på den måde, at de rejste fra by til by, hvor de gik fra dør til dør og falbød ”deres kunst”.



En nærgående sælger

På denne handelsrejse kom de til Falun, hvor algerieren nåede frem til en villa for at sælge ”sine produkter”.

Da algerieren ringede på, blev døren åbnet af en 12-årig pige, som efter at have læst på seddelen, hvad algerieren ville, forklarede så godt hun kunne, at hendes forældre ikke var hjemme, og at han kunne komme igen, når hendes forældre kom hjem.

Algerieren var dog stædig og ville vise sine malerier for pigen. Han satte sig ned på trappen og tog malerierne frem. Han bad pigen om at sætte sig ned ved siden af ham, så hun bedre kunne se malerierne.

Da pigen havde sat sig ned, lagde algerieren en arm om hende og begyndte at stryge hende over skuldrene. Han fortalte hende også på engelsk, at han syntes, hun var vældig sød og smuk. Pigen begyndte at blive bange for ham og ville trække sig tilbage. Hun nåede dog ikke at gøre dette, før sælgeren trak hende ind til sig og kyssede hende på den ene kind. Efter denne nærgående behandling rev pigen sig løs og løb ind i huset.

Algerieren pakkede sine malerier sammen og gik hen til det næste hus for at forsøge at sælge dem.

Kort efter kom pigens forældre hjem, og hun fortalte, hvad der var sket. Forældrene kontaktede politiet, som relativt hurtigt ankom til stedet. Efter at have fået at vide hvad der var sket, kunne politiet hurtigt pågribe algerieren, der stadig opholdt sig i området.



Bøder for forulempelse

Algerieren blev bragt til politistationen i Falun, hvor han blev daktyloskoperet (d.v.s. man tog hans fingeraftryk, fotograferede ham samt noterede hans signalement). Vi kan i denne artikel kalde ham for Horat Tamid.

Under afhøringen sagde Tamid, at han ikke ville gøre pigen noget ondt, men at han ganske enkelt havde givet pigen et kys på kinden, fordi han syntes, hun var sød.

Tamid blev gjort bekendt med mistanken om forulempelse. Efter identifikationen og efter deponering af en sum penge, der svarede til bøderne for lovovertrædelsen, fik Tamid lov til at forlade politistationen i Falun.

Nu kunne man håbe, at historien med Tamid var slut, men det blev desværre ikke tilfældet. Vi kan lade hans sælgerkolleger forsvinde ud i glemslens tåger og hellige denne artikel til Tamids bedrifter.



Lyssky person

Torsdag den 23. juli 1981 sidder en mand ved navn Lennart Svensson udenfor ejendommen Drottningholmsvägen 290 i Stockholm og læser aftenavisen. Klokken er omkring 16.00.

Svenssons nabo, fru Svea Ström, kommer ud af døren, og de snakker et par minutter, inden fru Ström forlader Svensson for at gå hen til Abrahamsberg for at købe en avis og noget mad. Svensson fortsætter med at læse sin avis i cirka 15 minutter, hvorefter han går ned mod Abrahamsberg for selv at foretage nogle indkøb.

Da Svensson har forladt ejendommens gård og er kommet ud på fortovet, ser han fru Ström, der kommer gående imod ham. De mødes cirka 150 meter fra døren til Drottningholmsvägen 290.

Svensson kan ikke lade være med at beundre fru Ström for, at hun på trods af sine 84 år går hen til Abrahamsberg flere gange om dagen. De går forbi hinanden uden at sige noget men hilser bare på hinanden. Cirka 20 meter efter møder Svensson en mand, som ifølge Svensson virker lidt sky — manden vender ligesom blikket bort, da de passerer hinanden. Svensson tænker dog ikke mere på manden men fortsætter ned for at handle. Svensson regner med, at hans indkøb tager 20 minutter, hvorefter han vender hjemad. På omtrent samme sted som tidligere møder han den samme mand, men nu er denne på vej mod butikscenteret i Abrahamsberg.

Svensson fortsætter hjem, hvor han genoptager sin avislæsning.



Overfaldet

Efter at have været på indkøb går fru Ström op til sin lejlighed. Da hun står og låser døren til lejligheden op, får hun en følelse af, at der står noget bag ved hende. Hun vender sig om og får øje på en mand.



Manden tager fat i hendes hår og trækker hende ind i lejligheden samtidig med, at han siger ”ind med dig”. Hun bliver bange og spørger, hvad manden vil, da han siger, ”penge, penge, penge”.

Da fru Ström bliver alvorligt bange, siger hun til manden, at hun vil vise ham, hvor hun har sine penge. Manden hører dog ikke på hende men begynder at slå hende med knytnæver, så hun mister bevidstheden flere gange.

Manden rykker derefter telefonledningen af og binder fru Ströms hænder på ryggen med den. Derefter slæber han hende ind i et skab, der er 60 × 60 cm stort. Da fru Ström stadig gør modstand, bider manden hende i højre skulder, så der går hul.

Fru Ström ligger helt stille inde i skabet, og hun kan høre, at manden leder lejligheden igennem. Til sidst kan hun høre, at yderdøren bliver smækket og låst.

Fru Ström begynder nu at råbe på hjælp inde fra skabet. Hun indser dog hurtigt, at ingen kan høre hende. Efter at hun har ligget og sparket på skabsdøren, går den op, og hun er i stand til at kravle hen over gulvet til et vindue, hvorfra hun råber på hjælp.

Svensson, der sidder nede i gården, hører hendes råb. Da han har hentet nøglerne hos en nabo, låser han sig ind til fru Ström og kan befri hende fra telefonledningen, som hun er bagbundet med.

Fru Ström ringer derefter fra en nabos telefon til sin ene datter. Efter at datteren er kommet frem, bliver politiet tilkaldt.



Et spor — ingen ledetråd

Kriminalpoliti fra den tekniske afdeling i Stockholm undersøger lejligheden, og de sikrede bl.a. et håndfladeaftryk fra en plastikpose i køkkenet. Aftrykket stammede tilsyneladende fra gerningsmanden.

Aftrykket kunne dog ikke bruges ved en efterlysning med kun som identifikation, hvilket medfører, at man skal have en mistænkt person for at kunne sammenligne dennes aftryk med det aftryk, man har sikret sig på gerningsstedet.

Eftersøgningerne efter gerningsmanden var resultatløse. De beskrivelser, som fru Ström og Svensson havde givet af ham, var så diffuse, at man ikke fik nogen egentlig ledetråd. Gerningsmanden fik 2.700 kroner i kontanter.

For fru Ström sluttede det med, at hun ikke turde blive boende i sin lejlighed, og hun blev derfor nødt til at flytte ind i en pensionistbolig.





Nyt overfald

Tirsdag den 8. juni 1982 ved 18.00-tiden er en dame, som vi her kalder fru Kellner på vej hjem til sin lejlighed på Abrahamsbergsvägen efter, at hun har været ude at handle. Fru Kellner går meget langsomt, da hun, for overhovedet at kunne bevæge sig, må benytte en gangstol. Dette skyldes en rygskade, som gør, at hun stort set går foroverbøjet.

Da fru Kellner, som er 80 år, kommer ind af døren og begynder at gå op ad trappen, kommer der en mand ind på trappegangen bag hende. Han tager fat i fru Kellners ene arm for, som hun opfatter det, at hjælpe hende op ad trapperne. Hun opfatter det, som om manden vil være høflig og hjælpe hende på grund af hendes handicap.

Fru Kellner siger til manden, at han ikke behøver holde hende i armen, men at han i stedet kan hjælpe hende med at bære hendes taske op. Manden gør, som han bliver bedt om; Da de når op til fru Kellners entredør, takker hun for hjælpen og begynder at låse døren op. Manden begynder at gå op ad trapperne til den næste etage. Da fru Kellner har fået låst døren op, kommer manden løbende ned og puffer hende ind i lejligheden, så hun falder omkuld på gulvet i entreen. Manden følger efter og lukker døren efter sig.

Da manden er kommet ind i lejligheden, tager han fat i fru Kellners arme og slæber hende ind til hendes soveværelse.

Inde i soveværelset sætter manden sig overskrævs på fru Kellner, hvorefter han begynder at slå hende med knytnæver i ansigtet, samtidig med at han siger, ”penge, penge, penge”. Hun begynder at skrige, dels på grund af smerterne fra slagene og dels på grund af smerterne i ryggen. Da hun skriger, råber manden til hende, at hun skal tie stille. Derefter kaster han et tæppe over hendes ansigt for at dæmpe hendes skrig. Efter at have fået endnu nogle slag i ansigtet tier fru Kellner stille.



Lukket inde i skabet

Da fru Kellner ligger stille på gulvet, rejser manden sig og begynder at lede lejligheden igennem efter penge. Fru Kellner tror, at manden leder lejligheden igennem i omkring 20 minutter, inden han vender tilbage til fru Kellner, som hele tiden har ligget stille og tavs på gulvet. Manden tager fat i fru Kellner og slæber hende over gulvet til et skab ude i entreen, hvor han skubber hende ind og lukker døren til skabet.

Inde i skabet, som er 60 × 60 cm stort, lider fru Kellner uhørte smerter på grund af sin rygskade og den brutale behandling. Noget efter — hun ved ikke, hvor længe hun har ligget i skabet — har hun held til at komme ud af skabet. Hun slæber sig hen over gulvet til yderdøren, hvor hun bliver liggende. Hun kan nå døren med den ene fod og begynder at sparke på den for at tilkalde hjælp. Efter 20-30 minutter bliver en anden beboer, fru Ekman, opmærksom på situationen.

Fru Ekman, der bor i lejligheden under fru Kellner, er blevet bedt om ikke at tage sig af, at hun nu og da skriger lidt, da det skyldes smerterne i ryggen, når hun bevæger sig.

Den aktuelle dag, hørte fru Ekman flere skrig, men på grund af aftalen hæftede hun sig i begyndelsen ikke ved dette. Noget efter hørte fru Ekman dog, at det ”banker” ude på trappegangen, og hun tror, at der er nogle, der er i færd med at slå en entredørind. Hun går ud på trappen for at se, hvad der sker, og da hun kommer op til fru Kellners dør, kan hun høre, at lyden kommer derfra.

Fru Ekman tager i dørhåndtaget og opdager, at døren er ulåst. Hun åbner døren og finder fru Kellner, der ligger på gulvet i entreen.



Mistænkt bliver sporet

Politi og fru Kellners familie bliver tilkaldt. Det står klart, at fru Kellner er blevet bestjålet og mishandlet så meget, at hun skal på hospitalet for at få behandlet sine kvæstelser.

På hospitalet bliver det konstateret, at fru Kellner har fået flere slag i ansigtet, så hun er hævet og blodunderløben, især i højre side af ansigtet.

Undersøgelsen af lejligheden viser, at der er blevet stjålet 1.000 kroner i kontanter.

Personale fra teknisk afdeling kunne sikre sig aftryk fra en højrehånds lang- og ringfinger. Disse aftryk var blevet sat på en lille metalæske i soveværelset. Aftrykken var så tydelige, at man kunne bruge dem ved en eftersøgning.

Efter et meget tidskrævende arbejde, der tog nogle dage, fandt man i registeret de fingeraftryk, som der var taget på Horat Tamid, da han blev pågrebet i Falun i 1980. Det viste sig altså, at disse fingeraftryk var identiske med de sikrede aftryk hos fru Kellner.

Endvidere kunne man huske, at der var begået et lignende røveri mod fru Ström et år tidligere. Da man sammenlignede aftrykkene fra dette røveri, kunne man konstatere, at også disse var identiske med Horat Tamids fingeraftryk.



Farlig forbryder efterlyses

Det var tirsdag den 15. juni 1982, at man fandt frem til, at Tamids fingeraftryk var identiske med de sikrede aftryk. Da politiet var klar over, at man stod overfor en gerningsmand, der ikke tog noget som helst hensyn til sine ofre, begyndte man nu med alle til rådighed stående midler at lede efter gerningsmanden Horat Tamid. Der blev udstedt arrestordre på ham, og han blev efterlyst over hele landet.

Men hvor skulle man finde denne Tamid, inden han begik nye forbrydelser? Man kunne ikke finde nogen person med dette navn og den fødelsdato i noget folkeregister.

Billederne, der blev taget af Tamid i Falun politidistrikt blev taget frem og massekopieret. Disse billeder viste en langhåret og skægget mand. Billederne lå klar til distribution fredag den 18. juni 1982 om morgenen.



Ny ugerning

Fredag den 18. juni 1982 mødtes personalet ved kriminalpolitiet i Stockholm til orientering og arbejdsfordeling, fordi en 85-årig kvinde, her Maja Rendahl, var fundet død i sin lejlighed på Friherregaten i Vällingby. Tilkaldte politimænd havde fundet liget af fru Rendahl i et skab, der var 60 × 60 cm stort.

Da mønsteret fra de tidligere overfald på ældre stemte overens med fru Rendahls død, rettede mistankerne sig straks mod den samme gerningsmand. Man fik også dette bekræftet efter den tekniske undersøgelse på stedet.

Personale fra teknisk afdeling havde på skabsdøren sikret et håndfladeaftryk, der viste sig at være identisk med Horat Tamids fingeraftryk.



Opdagelsen

Lad os standse op et øjeblik ved den sidstnævnte tragiske begivenhed i Vällingby. Denne dag, den 17. juni, ringede fru Malmström, der er fru Rendahls datter, sådan som hun plejer at gøre hver dag, til sin mor. Klokken var omkring 12.15, og fru Rendahl havde svaret, og alt havde været godt. De snakkede lidt om lidt af hvert og afsluttede samtalen med, at fru Malmström skulle ringe senere på aftenen.

Ved 21-tiden den samme dag ringede fru Malmström hjem til moderen, uden at telefonen blev taget. Fru Malmström blev urolig, så hun ringede til sin søn, der bor i nærheden af fru Rendahl og spurgte ham, om mormor var hjemme hos ham. Sønnen svarede, at det var hun ikke, og at han selv havde været henne og ringe på mormoderens dør ved 17.30-tiden, men at ingen havde åbnet. Sønnen havde troet, at mormoderen havde været ude at handle eller på besøg hos en nabo, så han var gået hjem til sig selv igen.

Da fru Malmström ikke kom i kontakt med sin mor, bestemte hun sig til at køre hjem til hende for at se, om der var sket noget.

Sammen med sin mand kørte fru Malmström ud til Friherregaten, hvortil de ankom omkring kl. 21.30.



Fru Malmström, der har nøglen til sin mors lejlighed, konstaterede, at syvtilholderlåsen ikke var låst men kun patentlåsen.

Fru Malmström fik et chock, da hun åbnede døren ind til lejligheden. Hele lejligheden, der består af et værelse og en køkkenniche var gennemsøgt, skuffer og skabe var trukket ud og åbnede.

De så dog ingen spor af moderen, fru Rendahl, hvorefter de tilkaldte politiet.

Da politiet ankom til stedet, forlangte de straks en eftersøgning af fru Rendahl, bl.a. i form af kontrol på samtlige hospitaler i Stockholm. Dette gav dog ingen resultater.

Da en af politimændene gennemsøger lejligheden, opdager han, at en sovesofa er trukket hen foran en skabsdør.

Politimanden flytter sofaen og åbner skabet, hvor han finder fru Rendahl liggende død.

Politimændene kan konstatere, at en begyndende dødsstivhed kan observeres, og kriminalpolitiet bliver tilkaldt.



Sikre beviser

Personale fra teknisk afdeling sikrede et håndfladeaftryk på den skabsdør, hvor fru Rendahl blev fundet.

Endvidere blev der sikret et fingeraftryk på en plastikpose. Det viste sig senere, at dette fingeraftryk var identisk med aftrykket fra Tamids højre ringfinger.

Fru Malmström kunne senere konstatere, at gerningsmanden havde stjålet cirka 6.000 kroner i kontanter fra fru Rendahl. Derudover havde gerningsmanden stjålet en betragtelig mængde enkroner.

I løbet af fredagen blev billeder af Tamid distribueret til alle enheder i Stockholm politidistrikt. Eftersøgningen af Tamid foregik på alle tænkelige måder og alle de steder, hvor man kunne forestille sig, at man kunne finde ham — dog uden resultat.



I fokus

Den 20. juni klokken 02.30 kører en patruljevogn forbi et busstoppested udenfor varehuset Åhléns på Söder i Stockholm. Politimændene får øje på en korthåret, glatraget mand, der er klædt i hvid jakke og mørke bukser.

Politimændene synes, at, manden til en vis grad ligner den mand, der er eftersøgt for mord og for to grove røverier. I bilen har de et billede af en langhåret, skægget mand. De bliver enige om at kontrollere manden. Det viser sig, at manden har et algerisk pas, der lyder på navnet Horat Tamid. Manden har 3.610 kroner på sig. Tamid bliver anholdt og bragt ind til kriminalpolitiet i Stockholm.



Afviser alle mistanker

Under de indledende afhøringer afviser Tamid alle mistanker om, at han skulle have begået noget kriminelt, og han stiller sig helt uforstående overfor, at han bliver anklaget for mord.

Tamid fortæller, at han bor som logerende på en adresse i Vårbygård, en bydel i det sydligste Stockholm.

Ved ransagningen på Tamids bopæl bliver der udover personlige ejendele fundet nogle lærreder samt 220 kroner i enkroner. Pengene bliver beslaglagt, da man har mistanke om, at de stammer fra fru Rendahl.

Tamids værtinde bliver afhørt, og hun fortæller, at hun har haft lejet værelset ud til Tamid siden februar 1981, og at han har boet der hele tiden. Tamidhar betalt huslejen til tiden, hvilket vil siger 600 kroner pr. måned. Han har opført sig pænt hele tiden, han har været stille og rolig. Den eneste, som ifølge værtinden har besøgt Tamid, er en stor, kraftig kvinde.

Hun ved ikke, hvilken forbindelse denne kvinde har til Tamid.



Graverende indicier

Flere personer bliver afhørt, bl.a. en franskmand ved navn Eugenie. Tamid har sagt, at de har været sammen den 17. juni — morddagen. Eugenie fortæller, at han har kendt Tamid siden 1979, og at han nu er i Sverige som turist for at besøge sine venner, deriblandt Tamid og dennes forlovede, Rebecka.

Om sit samvær med Tamid den 17. juni fortalte Eugenie bl.a. følgende:

De havde aftalt, at de skulle mødes klokken 17.00 på en café ved siden af Skt. Eriksbroen, hvor de skulle se fjernsyn, da der var VM-fodbold. Da Eugenie kom til caféen, var Tamid der allerede. Eugenie ved ikke, hvor længe Tamid havde været der. De så fjernsyn, og lidt senere lagde Eugenie mærke til, at Tamid ikke havde nogen jakke på, hvilket han altid plejer at have.

Da Eugenie spurgte, viste Tamid ham en jakke, der var stoppet ned i en taske. Jakken var i stykker, og Tamid fortalte, at den var blevet ødelagt under et slagsmål, som han havde været indblandet i tidligere på dagen. Eugenie vidste ikke, hvem Tamid havde været oppe at slås med. Tamid fortalte det ikke.

Tamid viste også sin højre hånd og fortalte, at han under slagsmålet også havde fået skadet den.

Direkte adspurgt om Tamid havde mange penge på sig på caféen, fortalte Eugenie, at Tamid havde haft et stort bundt hundredekronesedler samt flere fem- og enkroner, som han havde i en medbragt plastikpose.

Derefter var Eugenie sammen med Tamid hver dag frem til den 20. juni 1982. Fredag den 18. juni kørte de sammen ud til nogle bekendte, som bor i Handen.

De personer, som blev afhørt, og som Tamid havde været i kontakt med, stillede sig allesammen lige uforstående overfor, at Tamid nu var mistænkt for røveri og mord.



I god tro

Afhøringen af Tamids veninde, Rebecka, viste, at hun havde kendt Tamid siden april 1981. Hun havde fået det indtryk, at Tamid forsørgede sig med penge, som han havde haft med fra Frankrig. Han havde dog sagt til hende, at han ville begynde at sælge malerier, når han ikke havde flere penge.

Ifølge veninden rejste Tamid regelmæssig tilbage til Frankrig, da han ikke ville opholde sig ulovligt i Sverige.

Veninden sagde, at hun var fuldkommen sikker på, at Tamid ikke var skyldig i de påståede forbrydelser.



Benægtelsens filosofi

Tamid fortsatte med at benægte forbrydelserne under de fortsatte afhøringer. I begyndelsen sagde han, at han aldrig havde været i Abrahamsberg. Efter mange afhøringer indrømmede han dog, at han havde været der nogle enkelte gange for at sælge malerier.

Senere under efterforskningen kom det frem, at Tamid gennem flere måneder havde boet i Abrahamsberg. Han indrømmede til sidst også denne kendsgerning. Han bestred derimod hårdnakket, at han havde været på Friherregaten.

På spørgsmålet om hvordan Tamids fingeraftryk kunne være kommet de aktuelle steder, sagde han, at det måtte være en sammensværgelse imod ham, og at politiet måtte have placeret hans fingeraftryk der. Tamid blev meget oprørt og begyndte at græde med det samme, da den døde fru Rendahl kom på tale. Man kunne ikke forvente, at der skulle komme nogen som helst form for indrømmelser eller tilståelse fra Tamid på baggrund af hans indstilling til anklagerne.



Bevis i blod

Der blev sendt meget materiale til Statens kriminaltekniske laboratorium (SKL), bl.a. forskelligt tøj, der var blevet beslaglagt hos Tamid, med det formål at få konstateret om der var blod på dette. I givet fald ville det være af værdi af få fastslået blodtypen for at finde ud af, om blodet kunne stamme fra ham eller fra fru Rendahl.

Ved undersøgelserne fandt man ud af, at der på et par cowboybukser var menneskeblod, som ifølge udtalelsen fra SKL ”ikke kan udelukkes at stamme fra fru Rendahl, men som kan udelukkes at stamme fra Tamid”.



Det voldsomme overfald

Obduktionen af den døde viste, at offeret havde mange kvæstelser i ansigtet i form af hudafskrabninger samt blødninger i hovedbunden. Endvidere blev det konstateret, at den døde havde fem brækkede ribben, heraf to med dobbelte brud.

Ribbenene med dobbelte brud havde punkteret den højre lunge, hvilket havde medført, at offeret havde slugt en stor mængde blod, der havde sat sig fast i spiserøret og mavesækken.

Retsmedicineren udtalte, at fru Rendahl var død som følge af ribbensbrud, punktering af højre lunge og efterfølgende blødning og massiv indånding af blod.

Kvæstelserne på liget var forårsaget af stumpt vold, og formodentlig havde fru Rendahls brystkasse været udsat for et voldsomt tryk. Da fru Rendahl var blevet smidt ind i skabet, var hun havnet med hovedet i det venstre inderste hjørne. For at få hele personen ind i skabet, har gerningsmanden været nødt til at bøje fru Rendahl. Han har formodentlig, for at få hende ordentligt ind, stemt en fod mod fru Rendahls brystkasse, hvorved de mange ribben er brækket.

Af ovenstående kan man forstå, at fru Rendahl har været i live, og måske også ved bevidsthed, da hun blev puffet ind i skabet.



Livsvarigt fængsel

Under retssagen hævdede Tamid, ligesom ved afhøringerne, at han aldrig havde været de steder, hvor forbrydelserne blev begået.

Han bortforklarede den ubestridelige kendsgerning, at hans fingeraftryk var blevet fundet på samtlige steder, med, at der måtte være tale om en sammensværgelse mod ham.

Mentalundersøgelsen af Tamid viste, at han var strafegnet, og underretten i Stockholm dømte ham for mord og for to grove røverier. Han blev idømt livsvarigt fængsel og udvisning af Sverige for evigt.

Den dømte appellerede, men den 14. februar 1983 stadfæstede landsretten underrettens dom.








Kvindelig politibetjent i skudlinien


Politiet havner i mange kritiske situationer under deres arbejde. I dag er mange opgaver — når man tænker på den stigende voldsmentalitet — livsfarlige. I slutningen af oktober 1981 foregik der en begivenhed af denne slags i den nordlige del af Stockholm. Posthuset i Husby fik besøg af røvere. Politiet blev alarmeret og ankom hurtigt til stedet. Da røverne flygtede skød en af dem brutalt en kvindelig politibetjent ned. Under den videre flugt forsøgte den samme røver at skyde endnu en politibetjent ned.



Fredag den 30. oktober 1981, lige før lukketid, og netop som de sidste kunder forlod posthuset i Husby, skete det, som satte en skræk i livet på såvel posthusets personale som indenfor politiets egne rækker.

Det havde været en helt almindelig fredag med det jag og stress, der normalt kendetegner de sidste dage i en måned. Lange køer, som personalet nu kunne se en ende på, og et blik på uret på væggen viste, at arbejdsdagen snart var slut. Nogle var sikkert allerede begyndt at tænke på, hvad de skulle lave i weekenden.

Der var kun en kunde tilbage, en musiker som havde fundet ud af, at optræden på værtshusene ikke gav det udbytte, et V 65-spil kunne give. Netop som man skulle til at lukke, kom han løbende med en stor mængde kuponer. En del af kuponerne var endnu ikke helt udfyldte, så han stillede sig ved siden af kassen og begyndte at skrive.


De indtrængende

En af kassererne var allerede gået hen til indgangsdøren for at låse den og sørge for, at der ikke kom flere kunder ind. Netop da skete det. Der var nogle, der forsøgte at trænge forbi kassereren, som krampagtig holdt døren. Hun forsøgte at fortælle dem, at posthuset var lukket, men hun blev skubbet til side.

En af mændene standsede op ved siden af indgangsdøren. Han havde en hue trukket ned over ansigtet, så man ikke kunne se hans ansigt. Han holdt en stor frygtindgydende pistol i hånden. Han havde til opgave at holde et vågent øje med indgangsdøren, og han overtog dermed kassererens beskæftigelse.

De andre fortsatte ind i posthuset, hvor en gik hen til den febrilsk skrivende musiker, som blev gennet væk. Røveren pegede med våbenet mod ham og lod ham med en gestus forstå, at han ville have ham til at sidde på en bænk længere borte ved siden af skrivepultene.

Den tredie røver var mærkeligt nok ikke maskeret. Han sprang om bag skranken og samlede penge sammen.

Alt foregik hurtigt og metodisk.



Alarm om røveri

Hans Sjöqvist var ved at tælle hovedkassen op, da han hørte Lotta Alm henne ved indgangsdøren råbe: ”Der er lukket for lang tid siden”. Han kikkede op og så, at tre mænd trænge forbi hende. Til at begynde med opfattede han det ikke som et røveri, men mere som at de tre var kommet for at lave ballade. Da det gik op for ham, at der var tale om et røveri, forlod han sin plads og gik hen til en af de alarmknapper, der fandtes og udløste alarmen. Straks efter løb Sjöqvist ud af bagdøren. På bagsiden af posthuset er der en taxaholdeplads, og Sjöqvist løb hen til den eneste taxa, der holdt der.

Over taxaens radio blev politiet tilkaldt. Ved siden af taxaen holdt der en sølvfarvet Mercedes med motoren igang.



200.000 kroner fra pengeskabet

Sjöqvist kom i tanker om, at han som hovedkasserer var ansvarlig for de penge„ der lå ved siden af hans kasse. Han gik derfor ind på posthuset igen. Til højre for indgangsdøren stod der en maskeret mand og holdt vagt, men han forhindrede ikke Sjöqvist i at komme forbi.

Sjöqvist gik hen og satte sig på den samme bænk, som musikeren havde fået besked om at sætte sig på. Han hørte, at den røver, som stod henne ved kasserne, ville have nøglerne til pengeboksen. Eftersom Sjöqvist havde disse på sig, tilbød han at låse op, bare de andre blev skånet og ladt i fred.

Sjöqvist gik derefter om på personalesiden og låste pengeboksen op. Røveren fulgte med, og Sjöqvist åbnede de forskellige bokse. Røveren stoppede sin sorte taske fyldt med penge, og alene fra pengeboksen ville beløbet været oppe på et par hundrede tusinde.



Tilbagetog og skud

Røverne forsvandt ligeså pludseligt, som de var kommet. Den røver, der holdt vagt ved indgangen, havde advaret de andre om, at politiet var kommet.

Da de passerede det såkaldte vindfang, lød der to skud hurtigt efter hinanden. Personalet opfattede skuddene som skræmmeskud, og som besked på at ingen skulle forsøge at forfølge røverne. De havde hverken set eller hørt, at politiet var kommet.



Politi på stedet

Ikke langt fra posthuset befandt udrykningsvogn 620 sig under ledelse af politiinspektør Hans Björkman. I udrykningsgruppen befandt der sig fem yngre politibetjente, heraf to kvindelige.

Da alarmen lød, var de kun 200 meter fra posthuset. Fire af politibetjentene løb hen imod posthuset, deriblandt var Ann Thörnkvist og Eva Kindblom. De gik ind ad indgangsdøren til posthuset og så da, at der var tale om et rigtigt røveri.

Alarmerne plejer ofte at blive udløst på grund af en teknisk fejl, eller også fordi en eller anden tilfældigt kommer til at trykke på alarmen. Denne gang kunne Thörnkvist tydelig se, at der stod en ved siden af kasserne med en hue trukket ned over ansigtet og samlede penge sammen.

Thörnkvist og Kindblom trak sig tilbage og opfordrede forbipasserende til at gå i sikkerhed, da der foregik et røveri inde på posthuset. Derefter forsvandt Thörnkvist til venstre, mens Kindblom løb til den anden side.

Ann Thörnkvist havde taget sin tjenestepistol frem og havde indtaget det, man indenfor politiet kalder højt beredskab. Hun stillede sig ved ejendommens gavl. Lidt længere fremme var der en taxaholdeplads, hvor der stod to fulde mænd. Hun råbte til dem, at de skulle forsvinde, men de opfattede sandsynligvis ikke, hvad hun sagde.





Skydegal røver

Da Thörnkvist så hen mod posthuset, fik hun øje på en sortklædt mand, der kom løbende.

Hun kunne ikke se, at han havde noget i hænderne. Pludselig standsede den sortklædte mand op nogle meter fra Thörnkvist, hævede sine hænder, der holdt om kolben på et våben og trykkede af. I lyset af den kraftige flamme, der stod ud af mundingen, kunne hun se hans ansigt, samtidigt med at hun mærkede, at det brændte i ryggen, og hun blev væltet omkuld.

Først troede hun, at skuddet havde ramt hende i ryggen men blev klar over, at det kun var en fornemmelse, for hun havde jo tydelig set flammen foran sig. Kuglens anslag var så voldsomt, at hun blev kastet bagover. Thörnkvist blev liggende ved gavlen. Hun tænkte, at hvis hun lå helt stille, ville røveren ikke skyde på hende en gang til. Der lød endnu et skud, men det var vanskeligt at lokalisere, da det gav et ejendommeligt ekko, når det blev kastet tilbage af væggene.

Ann Thörnkvist fik hurtigt hjælp af sine kolleger og af redderne i en tilkaldt ambulance. Trods store smerter var hun hele tiden ved bevidsthed.



Reddet af et utroligt held

Røverne forsvandt i den sølvfarvede Mercedes, der havde holdt en halv snes meter fra posthuset. Allerede mens bilen endnu var indenfor synsvidde, blev signalement og nummerplade sendt ud over politiradioen.

Ann Thörnkvist blev under udrykning kørt i ambulance til Karolinske sygehus. Her stod der allerede et hold læger og ventede på hende. Hun var blevet skudt med et våben af kaliber 45, hvilket svarer til 11,4 mm. Lægerne kunne siden konstatere, da de kritiske døgn var overstået, at kuglen var gået netop den vej gennem vævene, hvor den havde forårsaget mindst skade.

Den blodige uniformsjakke vidnede om, at kuglen ikke havde passeret langt fra hjertet. Hun havde været utrolig heldig, at hun ikke var blevet hårdere kvæstet.



Røvernes bil bliver fundet

På samme tidspunkt, som røveriet fandt sted, befandt udrykningsbus 622 sig også i nærheden. Politiinspektør Lind havde kommandoen. De havde, over politiradioen, hørt, at den efterlyste Mercedes var flygtet i retning mod Rinkeby.

Pludselig fik de kontakt med bilen. Det gik dog så hurtigt, at der ikke blev tale om nogen egentlig forfølgelse. De mistede kontakten med bilen ved Rinkeby Allé. Pludselig fik de øje på den udenfor nummer 4 — helt forladt.

Gerningsmændene var allerede forsvundet og var som opslugt af jorden. Eftersøgningen måtte foregå over hele området. Ingen af de adspurgte havde set trioen forlade bilen. Der kom hurtigt en kranvogn og slæbte den til politigården til en nærmere teknisk undersøgelse.



Anden musik

Men nu tilbage til posthuset. Musikeren, der havde fået besked på at sætte sig på en bænk ved siden af skrivepultene, mens røveriet blev gennemført, var ved at komme galt afsted.

Han havde hørt, at den røver, der holdt vagt ved indgangen, sagde ordet ”politi”. Derved blev der pludselig stor aktivitet blandt røverne. En af dem var kommet hen til ham og havde hevet ham op fra bænken. Hans første tanke var, at røverne ville tage ham med som gidsel.

Med et fast greb blev han ført hen mod udgangen, og musikerens skræk blev større og større, jo nærmere de kom udgangen. Hvis politiet var på vej ind, ville han jo havne i skudlinien. Da de var nået frem til vindfanget, hørte han et skud udefra. Han kunne dog ikke se noget politi.

Pludselig skød den røver, der holdt fast i ham. I samme øjeblik faldt de begge to. Nu lød det næste skud lige bag musikerens øre. Han kunne ikke se, hvad røveren sigtede på, da han hele tiden holdt sig bag musikeren.

Da de lå nede på gulvet, tabte røveren en masse sedler. Der var dog ikke tid til at samle dem op, men røveren gennede sit gidsel hen mod den ventende Mercedes. Her fik musikeren et skub, der medførte, at han havnede flere meter længere væk.

For musikeren endte det ubehagelige eventyr med nogle nætters ringen for det venstre øre. Han kunne heller ikke glæde sig over nogen gevinst på de indleverede kuponer. Da musikeren bagefter tænkte det hele igennem, kunne han ikke komme frem til noget andet end, at røveren havde været uforsigtig med våbenet og havde affyret et par vådeskud.



En trængende røver

Et af de udrykningskøretøjer, som havde fået til opgave at være med i eftersøgningen i området omkring Rinkeby, var SHA 360 under ledelse af politiinspektør Fagerling. Nogle havde set tre mørklødede mænd forlade den sølvfarvede Mercedes.

Udrykningsbussen kørte langsomt gennem boligområde efter boligområde. Nogle gange kørte de på gangstier i håb om igen at få kontakt med røverne. Netop som bussen kørte forbi Hindertorpsgränd 6, fik politiassistent Olsson øje på en mand, der forsøgte at gemme sig inde i opgangen. Udrykningsbussen standsede, og sammen med kollegaen Henriksson steg Olsson ud for at kontrollere, hvem den lyssky person kunne være.

Da de var kommet ned i kælderetagen, hørte de, at noget bevægede sig bag en dør. Med hævede pistoler og nerverne på højkant, skubbede de forsigtigt døren op. Der stod en mand, og efter hvad politimændene kunne konstatere, måtte han have været temmelig trængende. En lille høj på gulvet udsendte sin helt egen duft.

Manden fik besked på at stille sig skrævende og med hænderne strakt op ad væggen. Politimændene visiterede ham ved at mærke efter på lommer og de steder, hvor man kan gemme våben og knive. Da dette var overstået, fik manden besked på at følge med op fra kælderen.



Nyt mordforsøg

Olsson og Henriksson gik forrest, mens Fagerling kom noget efter. Da de var kommet op i gadeplan, opdagede Fagerling, at han havde en pistol rettet mod sig. Det var ubehageligt at konstatere, at manden — på trods af visitationen — havde haft et våben på sig. Fagerling havde dog åndsnærværelse nok til at løbe frem og gribe fat i manden. Måske reddede dette hans liv. Under det håndgemæng, der fulgte efter, forsøgte manden at få fingeren ind i aftrækkeren for at kunne trykke af. Våbenet var på det tidspunkt rettet mod Fagerlings hals.

Fagerling kan ikke sige, hvor de overnaturlige kræfter kom fra, men han havde ikke kunne beherske situationen særlig længe, så Olsson og Henrikssons indgriben var til stor hjælp. Bagefter kom reaktionen, men da sad pistolmanden allerede i håndjern i udrykningsbussen, som med sirenerne sat til kørte mod hovedkvarteret på Kungsholmen.



Kulsort fortid

Den anholdte røver fortalte under den første afhøring, at han hed Knoflock og var hollandsk statsborger. I samarbejde med Interpol kom det dog frem, at hans rigtige navn var Christian Brahmi, fransk statsborger og kendt for grove røverier samt meddelagtighed i politimord. To måneder tidligere var han flygtet fra et fængsel i Holland.

Brahmi gav forskellige oplysninger om sin gøren og laden. Den sidste version, som han stadigt holdt fast ved, var, at han efter flugten i Haag var taget til Frankrig, hvor han havde mødt en svensk pige.

Denne svenske pige havde været nogle uger i Frankrig på ferie. Brahmi bestemte sig til at følge med til Stockholm, da hun skulle hjem.



Kortspil med tab

De kørte i hendes bil gennem Vesttyskland-Danmark og via Helsingborg til Stockholm. I Stockholm mødte Brahmi nogle personer, der ligesom han selv godt kunne lide at spille kort. Det gik imidlertid dårligt for Brahmi, og han havde snart mistet alle sine penge og mere til. Han følte det, som om långiverne pressede ham mere og mere til at betale lånene tilbage.

Da Brahmi ikke kunne betale pengene tilbage, foreslog de ham, at han kunne være med til et røveri. Brahmi syntes ikke, at han kunne afslå det, da han selv havde sat sig i denne gældssituation og var klar over, at de ville have deres penge. Brahmi havde ikke mødt de personer, han skulle begå røveriet sammen med, før selve dagen for røveriet. Han stolede dog på, at de kunne ”håndværket”. Først undervejs til Kista blev han indviet i planen. Han skulle holde vagt, mens de andre samlede penge sammen.



Røveriet

Da de nærmede sig posthuset, fik Brahmi en plastikpose. I denne lå et våben og en nylonstrømpe.

Han var straks klar over, hvordan rekvisitterne skulle bruges, så han trak nylonstrømper over hovedet og stoppede magasinet i våbenet. Der var ingen, der havde sagt til ham, at han skulle skyde, hvis han havnede i en presset situation, men det var alligevel underforstået.



De parkerede bilen udenfor posthuset ved en taxaholdeplads. Det var en Mercedes 280, som ville gøre det vanskeligt for politiet at følge med. Derefter gik de alle tre ind i posthuset, netop som det var ved at lukke. Brahmi stillede sig på vagt til højre for indgangsdøren, mens de andre hurtigt gik hen til kasserne.

Hurtigt og metodisk tømte de kasserne. Det fremgik bl.a. af det hurtige angreb på pengekasserne, at det ikke var første gang, de var med til et bankrøveri.

Mens Brahmi roligt stod lænet op mod væggen, kunne han høre, at der var nogle på vej ind. Han kikkede adspredt tilbage og så, at uniformerede politibetjente var på vej ind. Brahmi råbte ”politi” for at advare sine kumpaner. Så snart han havde set, at de havde forstået advarslen, løb han ud. Han opfattede ikke, hvor politibetjentene var blevet af. Der var helt tomt udenfor.

Måske havde han hidset sig selv op og set et fata morgana.



Mordforsøget

Mens han løb hen mod bilen, hørte han, at der blev affyret et skud. Brahmi vendte sig om mod lyden og fik øje på en uniformeret, kvindelig politibetjent, der rettede et våben mod ham. Han standsede op og affyrede et skud i retning af hende. Han sigtede egentlig i det hul på 50 cm, som var mellem den kvindelige politibetjent og en taxakunde. I samme øjeblik, som Brahmi affyrede sin 45’er, så han, at den kvindelige politibetjent ligesom satte sig ned. Hun tog sig til skulderen med den ene hånd, og Brahmi blev klar over, at hun var blevet ramt. Han hørte også, inden han forlod stedet, at hun begyndte at græde.

Han troede, at de andre skud, som han hørte under sin flugt, stammede fra andre politibetjentes våben.



Flugten

Brahmi sprang ind i bilen, og kort efter kom de to andre. De forsvandt fra stedet med hvinende dæk. Ingen af dem var blevet såret under skyderiet. Senere fandt de ud af, at det var dem selv, der havde stået for skyderiet.

Eftersom en uniformeret, og desuden kvindelig, politibetjent var blevet skudt, var røverne klar over, at politiet ville sætte alle ressourcer ind på at få fat i dem. De syntes, de så og hørte politibiler alle vegne, da de kørte bort fra stedet. Kort efter forlod de bilen og løb i forskellige retninger.



Det andet mordforsøg

Brahmi var kun nået nogle få husblokke væk, da han fik øje på en stor sort/hvid politibus, der kom kørende. Han vendte om og flygtede ind i en opgang og ned i ejendommens kælder.

Det varede ikke længe, inden seks-otte politibetjente kom ned i kælderen og fandt ham.

De var straks begyndt at visitere ham, men ingen havde mærket på skjorten, hvor Brahmi lynhurtigt havde stoppe sin 45’er ind. Derefter havde Brahmi fået besked på at gå op, men da han gik op ad trappen, kunne han mærke, at hans pistol var ved at falde ud. Han greb den i hånden, så den ikke faldt på gulvet. Han kunne ikke forstå, hvordan politimændene kunne få det til, at han endnu engang ville forsøge at skyde en politibetjent.



Dommen

Brahmi tilstod meddelagtighed i groft røveri men benægtede de to mordforsøg. Retten idømte ham dog otte års fængsel for groft røveri og mordforsøg i to tilfælde. Derudover blev han udvist af Sverige.

Lykkedes det de andre røvere at undgå retfærdigheden? Nej, politiet ved, hvem de er, men retfærdighedens mølle maler langsomt — nogle gange meget langsomt — men alligevel sikkert.








Professionelle røvere på turné


En af de mest omfattende serier af røverier i Sydsverige fik sin afslutning i retten i Malmö i 1982. De ramte byer var Lidhult, Hästveda, Knäred, Malmö og mange andre byer.

Hovedpersonen var specialist i røverier, og hans medhjælpere kompletterede ham som forbrydere af den bedre klasse.


Bevogtet transport

Det er den 10. december 1981. Vinterens første sne er faldet, og der ligger et centimeter tykt lag af blød sne på jorden. Klokken er lige over 20.00. Engelbrektsboden i Malmö har lukket, og personalet er på vej hjem. Som sædvanligt på denne tid dukker to af Securitas biler op. Securitasvagterne skal hente dagens salg. De stiger ud af deres biler, og en af dem bærer den pengekasse, som de netop har hentet på Kå-Kå Snabben, i en taske. De går begge ind i Engelbrektsboden ad personaleindgangen.

Straks efter ankommer endnu en bil til stedet. Det er en rød Volvo 343. To mænd iklædt overall stiger ud. De er begge maskerede. Mændene går hen til personaleindgangen og venter udenfor denne.

Pigerne, der netop har forladt Engelbrektsboden, forstår, at der er noget på færde, og en af dem beslutter sig til at advare Securitasvagterne. Hun går tilbage mod personaleindgangen, men bliver stoppet af den ene af mændene. Han afviser hende venligt men bestemt.

Inden pigerne når at gøre noget, bliver det største røveri, der indtil da var sket i Malmö politikreds, begået.





Overfaldet

Inde i Engelbrektsboden har de to Securitasvagter kvitteret for dagens salg. Pengene bliver lagt ned i en mappe, og de to vagter skal forlade forretningen. En af dem åbner døren og stirrer da ind i løbene på et oversavet jagtgevær. Han forsøger at lukke døren igen, men det lykkes ikke. Røverne presser døren op, og de løber begge to ind i lokalet. Den ene er bevæbnet med et oversavet jagtgevær, mens den anden bærer på en økse samt en pistol. Securitasvagterne sætter sig til modværge, men en af dem får straks to hug med øksen. Den anden forsøger at flygte ind i en gang men bliver indhentet og væltet omkuld.

Røverne tager vagternes pistoler og rykker derefter taskerne med pengene fra dem. Derefter forlader de Engelbrektsboden og anbringer taskerne i bagagerummet på Volvoen. Derefter går de hen til de to Securitasbiler og smadrer forruderne. De leder tydeligvis efter flere penge. Da de har konstateret, at der ikke er penge i bilerne, vender de tilbage til Volvoen, der bliver kørt af en tredie person, og kører bort fra stedet. Inden dette hører pigerne, at der bliver affyret et skud. Røverne kommer ialt i besiddelse af 440.000 kroner.



En mulig ledetråd

Politiet kommer hurtigt til stedet, men røverne forsvinder i sneen. Et meget stort efterforskningsarbejde bliver straks sat igang. Der begynder med det samme at strømme ind med tips fra offentligheden, men alligevel finder man først røvernes bil dagen efter. Denne holder parkeret et par kilometer fra Engelbrektsboden. Vidner kan fortælle, at nogle døgn inden røveriet havde der holdt en anden bil på stedet, en Ford Escort.

De to biler, der blev brugt ved røveriet, en Volvo 343 og en Ford Escort, var lejet hos Vasa Biludlejning, som fik bilnøglerne til Escorten tilbage natten mellem den 10. og 11. december. De blev smidt ind ad brevsprækken. Et vidne havde set fire mænd forlade Escorten sent om aftenen udenfor biludlejningsfirmaet. De to biler blev bragt ind til teknisk undersøgelse, men denne gav intet resultat.

AVIS biludlejning i Malmö meddelte, at en tysker, som havde legitimeret sig med et kørekort, der var udstedt på navnet Klotzbücher, havde forsøgt at leje en bil dagen inden røveriet.

Manden havde været sammen med en anden mand. Klotzbücher havde været sjusket klædt, og personalet havde derfor bedt om referencer i Tyskland. Han havde opgivet en adresse i Nürnberg, og mens personalet pr. telex kontrollerede disse oplysninger, forlod de to mænd kontoret.

AVIS kvindelige personale havde lagt mærke til, at Klotzbücher havde en meget velpasset moustache. Denne moustache passede overhovedet ikke til mandens øvrige udseende.

Da signalementet passede godt på den mand, som havde lejet Escorten hos Vasa, sendte politiet en forespørgsel til Nürnberg angående Klotzbücher. Det viste sig, at Klotzbücher havde fået frastjålet sin tegnebog, hvor hans kørekort lå. Det var altså ikke ham, der havde været i Malmö, da røveriet blev begået. Dermed kom der også et stop i efterforskningen.



Tips i en avis

I marts 1982 var der i Sydsvenska Dagbladet Snällposten en artikel fra deres korrespondent i München. Artiklen handlede om to mænd, som politiet i München havde anholdt som mistænkt for et røveri mod en bank i Malmö. Røveriet skulle være sket lige før julen 1981. Artiklen vakte berettiget opsigt hos politiet, men da ingen kendte røverier passede til de knappe oplysninger, der fremkom i artiklen, bestemte man sig til at vente og se. Dette skyldtes især, at Sydsvenskens kriminalreporter Ulf Matsson havde lovet at komme med yderligere oplysninger.

Nogle dage efter kom den anden artikel, og den indeholdt virkelig sprængstof. Korrespondenten skrev nu, at politiet i München havde anholdt to mænd mistænkt for et røveri mod en bank i Malmö. En af mændene skulle være en 28-årig tjekkisk statsborger og den anden en 20-årig tysk statsborger. Mændene var blevet anholdt, fordi de — selv om de var arbejdsløse — havde haft mange penge. Mændene havde vekslet svenske penge til mark.

Derudover havde tyskeren overfor sine veninder pralet med, at han kort før julen 1981 havde været i Malmö og begået et røveri mod en bank. I den forbindelse var han kommet i besiddelse af mange penge. Da tjekken blev anholdt, havde man ved ransagningen af hans bopæl fundet ca. 10.000 kroner, der stadig var bundtede på den måde, som er speciel for svenske banker.



Forvirring hos politiet

Det, der næsten fik skabt panik hos politiet i Malmö, var korrespondentens påstand om, at politiet i München udtrykte deres forbavselse over tavsheden i Malmö. De havde sendt en forespørgsel via Interpol men havde ikke fået noget svar på, om der var begået et røveri i Malmö, der passede på disse oplysninger. Da politiet i München ikke selv havde tilstrækkeligt med beviser, ville de snart være nødt til at løslade de to mænd.

Politiet i Malmö kunne hurtigt konstatere, at der ikke var ankommet nogen forespørgsel fra politiet i München. Der blev udfærdiget en skrivelse angående røveriet mod Engelbrektsboden, som var det eneste aktuelle røveri på dette tidspunkt. Der blev sendt et telegram til politiet i München, der straks svarede med navne og billeder. Uden hjælp fra datamaskinen kunne nogle af politimændene huske, at navnene passede på de to personer, der havde lejet biler hos Vasa Biludlejning. Kontrakten blev fundet frem, og det viste sig at være rigtigt. Billederne blev vist til indehaveren af Vasa Biludlejning, men denne kunne ikke genkende nogle af mændene. På trods af dette mente politiet, at de to mænd kunne mistænkes, og sagen blev overdraget til kriminalpolitiets røverigruppe.



Afhøringer i München

Det blev kriminalinspektørerne Börje Ekdahl, og Staffan Sandin samt kriminalassistent Sigbritt Johannesson, der fik overdraget sagen. En af deres første opgaver var at få en undersøgelsesleder udpeget af anklagemyndigheden. Det blev chefanklager Sten Runerheim, og han bestemte straks, at han sammen med Sandin skulle tage til München for at afhøre de to mænd på stedet.

Inden afrejsen fik personalet hos AVIS forevist billederne af de to anholdte mænd, og det kvindelige personale udpegede straks tjekken som den mand, der havde optrådt under navnet Klotzbücher. De kunne derimod ikke genkende tyskeren. Personalet var sikre på, at tyskeren ikke havde været sammen med tjekken. Da der var kommet oplysninger fra et hotel samt fra et motel om, at en af gerningsmændene havde bestilt et værelse men ikke havde benyttet dette, fik personalet forevist billederne. Tyskeren blev genkendt på hotellet og tjekken på motellet. Begge steder havde personalet reageret på, at ingen af dem havde benyttet deres værelse.

Runerheim og Sandin blev i München modtaget af den anklager og de politimænd, der havde sagen. De tyske kolleger fortalte, at Sydsvenskens oplysninger om de anholdte mænd var rigtige. Grunden til anholdelserne var også helt rigtige. De to mænd var blevet afhørt, men de benægtede alt kendskab til Sverige i almindelighed og til Malmö i særdeleshed. De havde fået pengene som betaling for noget arbejde, de havde lavet for en mand i Nürnberg, og kollegerne i München understregede, at beviserne mod de to mænd var meget svage, og de var bange for, at de ikke kunne holde ved en fremstilling i retten.

Runerheims og Sandins oplysninger fra Sverige angående de to mænd, fik stemningen i München til at stige adskellige grader. Såvel anklageren som de tyske kriminalpolitimænd var nu helt overbeviste om, at mændene ville blive fængslet. Chefanklager Runerheim ville afhøre de to mænd så hurtigt som muligt. Den tyske anklager og de to tyske kriminalfolk var også interesserede i snarest mulig at komme igang med sagen. Det blev bestemt, at der straks skulle afholdes et forhør med tjekken, da beviserne mod ham var de stærkeste.



Tysk formalisme

Klokken 18.00 indfandt de to anklagere samt kriminalpolitifolkene sig i Münchens byfængsel, Stadelheim. Gruppen var desuden ledsaget af en kvindelig maskinskriver, som senere viste sig at være helt fantastisk. Officielt skulle forhøret ledes af de to tyske kriminalpolitimænd, men både Runerheim og Sandin ville få lov til at stille de spørgsmål, som de mente var nødvendige. Tjekken blev ført ind i lokalet, og han viste sig at være noget under middelhøjde og temmelig dårlig klædt. Allerførst lagde man dog mærke til hans store og fantastisk velplejede moustache. Der var altså overhovedet ingen tvivl om, at det var den mand, der under navnet Klotzbücher havde forsøgt at leje en bil hos AVIS.

Den tyske anklager præsenterede Runerheim og Sandin, og her kan det nævnes, at det fortsatte forhør foregik på en næsten latterlig korrekt måde. Tjekken blev hele tiden tiltalt med hr. og efternavn, anklageren med hele sin lange besværlige titel og kriminalpolitimændene med deres titler. Det var kun Runerheim og Sandin, der tiltalte tjekken med du, men dette blev dog ændret i forhørsprotokollen til hr. og efternavn.

Den tyske anklager fortalte derefter tjekken, at han var mistænkt for et røveri mod en pengetransport i Malmö. Tjekken svarede, at han ikke vidste, hvor Malmö lå, og at det eneste, han vidste om Sverige, var, at det var et land i nærheden af Nordpolen. Han havde aldrig været i Sverige. Tjekken fik nu forevist den kontrakt, som han havde underskrevet på Vasa Biludlejning. Han fik også at vide, at han var blevet genkendt på billeder, og Runerheim kunne ikke dy sig for at give ham et kompliment for hans fantastisk flotte moustache. Samtidigt fortalte Runerheim, at det var på den, at tjekken var blevet genkendt i Malmö.



En tilståelse

I dette øjeblik kommer der en mand løbende ind i lokalet. Det viser sig, at det er tjekkens advokat. Advokaten er meget ophidset over, at man afhører hans klient på denne tid af dagen. Især fordi tjekken har erklæret, at han er uskyldig.

Advokaten bliver gjort bekendt med de beviser, som foreligger mod hans klient, og han siger så, at han vil tale med han i enrum. Dette bliver bevilget. Bag den lukkede dør er der først stilhed, men efterhånden stiger lydniveauet. Man kan opfatte enkelte ord, og man bliver klar over, at advokaten og hans klient ikke er helt enige. Diskussionen stilner af, og advokaten kommer ud ca. 10 minutter senere. Han oplyser, at hans klient er parat til at tilstå røveriet, at han ikke har til hensigt at overvære forhøret, samt at vi kunne tilkalde ham, hvis der skulle opstå vanskeligheder.

Det var ikke den samme hårde tjekke, som tog imod os inde i forhørslokalet. Det var i stedet en rødøjet, snøftende og tavs mand, der først stammende men derefter mere sikkert og sammenhængende fortalte følgende:

I slutningen af november 1981 besøgte han sin favoritkro i Nürnberg, Zum Sperling. En mand, som han havde lagt mærke til flere gange tidligere, kom hen til hans bord og præsenterede sig som Alex. Denne talte tjekkisk og bød ham på noget at drikke. Noget senere tilbød Alex ham at være med til et job, og selv om Alex ikke sagde det rent ud, var han klar over, at der var tale om noget kriminelt. Han fik at vide, at jobbet måske ville give 10.000 mark. Eftersom han var arbejdsløs og havde god brug for penge, indvilligede han i at gøre jobbet sammen med Alex. Alex spurgte, om han kendte en, der var dygtig til at køre bil. Han tænkte på sin ven, tyskeren, og Alex foreslog, at han skulle snakke med denne.

Nogle dage senere mødtes de igen på Zum Sperling, og han kunne nu meddele Alex, at tyskeren godt ville være med. Alex fortalte, at jobbet skulle udføres i Sverige, og han fik penge til togbilletter til sig selv og tyskeren. Nogle dage senere rejste de til Sverige, og nu var man kommet ind i begyndelsen af december måned. De tre tog med tog til København og derefter med båd over til Malmö. I Malmö bragte Alex dem hen til en lejlighed, hvor han og tyskeren skulle bo. Alex boede et andet sted. Alex kom dog med mad til dem hver dag.

Tjekken skulle nu tegne et kort over det område, hvor lejligheden lå. Det gjorde han så godt, at Runerheim og Sandin straks kunne se, at det var Spårvägsgatan.



Planerne smedes

Som sagt kom Alex hver dag på besøg i lejligheden, og to gange kom der endnu en mand. Denne mand talte mest med Alex, først på tjekkisk men da Alex sagde, at der var flere i lejligheden, der forstod dette sprog, fortsatte de på jugoslavisk. Han fik den opfattelse, at det var den ældre mand, der var chef for arbejdet.

Dette skyldtes Alex’ opførsel overfor den omtalte mand. Han beskrev manden som omkring 60 år gammel, meget nydeligt klædt i kameluldsfrakke og hat. Manden var ikke høj, lidt kraftig og haltede, når han gik.

Denne ældre mand havde også talt med ham og havde foreslået, at han skulle satse de penge, som arbejdet ville indbringe, i mandens trælasthandel. Han syntes dog ikke, dette forslag var godt og afslog. Han var derfor helt overbevist om, at den ældre mand kendte til deres planer.

I lejligheden fik de også at vide, hvad Alex’ planer gik ud på. De fik at vide, at de skulle røve en pengetransport ved et sted, der hed Engelbrektsboden. En aften tog Alex dem også med ud til stedet, og de så, hvordan to Securitasbiler ankom til stedet, hentede penge og derefter kørte væk igen. Derefter havde de til fods, gennemgået flugtruten. Alex havde været meget påpasselig med, at tyskeren virkelig kom til at kende den. Planen var, at de skulle have en ”røverbil”, og at denne skulle skiftes ud med en flugtbil to til tre kilometer fra Engelbrektsboden. Bilerne skulle lejes.





Bilerne

Dagen før røveriet indlogerede Alex dem på hvert deres hotel. Dette gjorde han, fordi de skulle have en adresse, de kunne opgive til biludlejningsfirmaet. Alex havde givet ham et kørekort, der var udstedt på navnet Klotzbücher, og han brugte dette som legitimation på hotellet. Tyskeren måtte indlogere sig på et andet hotel eller motel i sit eget navn. Derefter var han og Alex taget ind til et biludlejningsfirma, hvor han under navnet Klotzbücher havde forsøgt at leje en bil. Personalet ville dog have en reference i Tyskland, og han havde opgivet et firma, hvor han havde arbejdet i kort tid. Mens personalet kontrollerede denne reference, blev Alex nervøs, og de forlod derfor biludlejningsfirmaet. I mellemtiden havde tyskeren været henne hos et andet biludlejningsfirma, hvor han havde lejet en Volvo. Tjekken tog nu derhen og lejede en Ford Escort. Han lejede bilen i sit eget navn og opgav tyskeren som fører. Han turde nemlig ikke bruge Klotzbüchers kørekort. Bilen blev derefter parkeret der, hvor de skulle skifte biler.



Udstyret

Det sneede voldsomt på dagen for røveriet. Alex kom hen i lejligheden, og da han var bekymret over, om de kunne slippe bort fra gerningsstedet, kørte de ud og købte snekæder. Disse blev påmonteret på hospitalets parkeringsplads. Der stjal Alex nogle nummerplader fra en anden bil. Han satte disse fast med elastikker over Volvoens nummerplader. Derefter kørte de hen til en forretning, hvor de købte to overalls og to huer. De skulle havde dette tøj på under røveriet. I en isenkramforretning lige ved siden af lejligheden købte Alex desuden en økse.

De tog afsted nogle timer inden røveriet. Han og Alex var iklædt overalls og huer, mens tyskeren, der kun skulle køre bilen, var helt umaskeret. Alex dirigerede dem hen til et boligområde, hvor han forlod bilen. Kort efter kom han tilbage, bærende på et oversavet jagtgevær og en pistol. Han gav tjekken pistolen. Derefter kørte de videre mod Engelbrektsboden.



Røveriet

De lader begge Securitasvagterne gå ind i Engelbrektsboden, og derefter kører de hen til døren. Alex og tjekken stiger ud, og Alex er nødt til at forhindre en kvinde i at gå ind i forretningen igen. Kort efter bliver døren åbnet, og Alex stikker geværet ind i sprækken. Samtidig presser tjekken døren op, og Securitasvagten kan ikke holde døren. Inde i gangen forsøgte vagterne at sætte sig til modværge, så han slår to slag med øksen mod den ene af vagterne, som falder omkuld.

Den anden Securitasvagt forsøger at løbe bort fra gangen, men tjekken indhenter ham. Vagtmanden snubler og falder. Alex giver nu begge mændene besked på at aflevere deres pistoler. Tjekken tager den ene pistol og kaster den ind i et andet rum. Han ser ikke, hvad Alex gør med den anden vagtmands pistol. De flår hver deres taske til sig og forlader lokalet.

Tyskeren venter i bilen udenfor, og de placerer taskerne i bagagerummet. Derefter giver Alex ham besked om, at han skal smadre forruden på en af vagtmændenes biler for at se, om der er flere penge i bilen. Han slår derfor forruden på den ene af bilerne itu med sin økse og kan konstatere, at der ikke er flere penge i bilen. Han ser, at Alex har slået ruden itu på den anden bil. Derefter springer han og Alex ind i bilen. Tjekken fortæller, at der på dette tidspunkt bliver affyret et skud. Han ved ikke, hvem der har skudt. Tyskeren kører bilen den planlagte rute, og de skifter om til Ford Escorten.



Pengene i sikkerhed

Alex siger, at de skal køre hen til lejligheden. Her deler de pengene, og Alex siger, at han har aftalt med to piger, at de skal ledsage dem over til København. Pengene bliver pakket ind i julegavepapir, så de ligner rigtige julegaver. De får omkring 100.000 kroner hver. Alex henter pigerne, siger farvel til tjekken og tyskeren, og de kører sammen med pigerne hen til biludlejningsfirmaet. Her parkerer de bilen udenfor og smider nøglerne ind af brevkassen. Derefter fortsætter de ned til flyvebådene og sejler sammen med pigerne over til København. Her får pigerne 1.000 kroner hver, hvorefter han og tyskeren tager toget til Nürnberg.

Han og tyskeren skilles i Nürnberg. De begynder begge hver for sig at leve livet, og han køber bl.a. fire biler i løbet af kort tid. Han møder tyskeren en enkelt gang i Hamburg, og en anden gang ser han Alex på Zum Sperling i Nürnberg.

Tjekken fortalte spontant og uden de store gebærder. Herefter begynder de to tyske kriminalpolitifolk at spørge ham mere detaljeret ud, men det ville tage for lang tid at komme ind på det her. Det skal dog nævnes, at tjekken blev meget ilde berørt og græd højlydt, da han skulle fortælle om sine to hug med øksen mod den ene vagtmand.





Bandeledere?

Runerheim og Sandin fik også lejlighed til at stille spørgsmål, og de var naturligvis mest interesserede i at få oplysninger om Alex og om den ældre mand, som havde besøgt røverne i lejligheden. De var helt overbeviste om, at Alex måtte være identisk med en længe efterlyst storrøver, som vi her kalder Alexius Sutam. Der var også stor sandsynlighed for, at den ældre mand var en anden ”berømthed” i forbryderverdenen, der bliver kaldt ”Godfather”. Jo flere detaljer tjekken fortalte, jo mere sikre blev svenskerne i deres sag.

Klokken 24.00, altså efter seks timer uden pauser, var forhøret endelig slut. Mest beundringsværdig var den tyske maskinskriverske, som nogle gange holdt så højt et tempo, at man ikke kunne opfatte det enkelte anslag. Skrivemaskinen tav ikke men holdt en eneste langtrukken lyd. Hun nåede desuden — mellem anslagene — at konsumere to øl i timen men skulle på trods af dette ikke på toilettet under forhøret.

Tjekken skulle læse alle sider igennem og skrive under. Derefter læste de to tyske kriminalpolitimænd rapporten igennem, og vores beundring for pigen steg yderligere. Der skulle kun rettes to—tre gange i den 32 sider lange rapport. Da alle formaliteter var overstået, blev rapporten afleveret til anklageren, og tjekken fik lov til at vende tilbage til sin celle.



Beviserne samles

Vi snakkede nu om at få afhørt tyskeren, men de tyske kriminalpolitimænd var meget uinteresserede i dette. De sagde, at eftersom tjekken havde tilstået og desuden kommet med sådanne oplysninger, at også tyskeren var bundet til røveriet, så var der rigelig tid til at afhøre ham senere. Anklageren forstod dog, at tyskeren skulle afhøres og lovede at hjælpe til med dette senere på dagen. Klokken var jo blevet over midnat.

Efter nogle timers søvn kontaktede Sandin sin kollega Börje Ekdahl, som var på arbejde hjemme i Malmö. Kollegaen var naturligvis tilfreds med tilståelsen. Det overraskede ham i og for sig ikke, at man kunne mistænke Alexius Sutam og ”Godfather” for røveriet, men ville beviserne kunne holde? Ekdahl lovede at sende billeder af både Sutam og ”Godfather” til Tyskland, og herefter ville man undersøge lejligheden på Spårvägsgatan. Derefter tog Runerheim og Sandin tilbage til fængslet sammen med den tyske anklager for at afhøre tyskeren.

Til at begynde med indtog tyskeren samme hårde attitude, som tjekken havde gjort dagen før. Han havde lært om Sverige i skolen, og han vidste, at der var en by, der hed Malmö. Men han havde aldrig været hverken i Sverige eller Malmö. Alle de svenske penge, som han havde vekslet til tyske mark og derefter levet op, havde han fået som betaling for et arbejde, som han havde lavet for en svensker i München. Han skulle have fået 10.000 svenske kroner for arbejdet.

Tyskeren fik lov til at ”plapre” et stykke tid, hvorefter anklageren resolut fik ham ned på jorden igen ved at give ham lov til at læse tjekkens tilståelse. Ligesom tjekken ændrede tyskeren straks holdning og fortalte villigt om sin andel i røveriet. Hans forklaring adskilte sig ikke særlig meget fra tjekkens, bortset fra de punkter der handlede om, at han var blevet kontaktet af tjekken, som ville have ham med på et job i Sverige. Tjekken havde sagt, at der var tale om et røveri, og tyskeren skulle med som chauffør. Tyskeren mente selv, og andre betragtede ham også som sådan, at han var en meget dygtig chauffør. Frit oversat sagde han, at han ”var en djævel til at køre bil”.

Om opholdet i Malmö og om røveriet fortalte han stort set det samme, som tjekken havde gjort, og han tilføjede kun, at han havde kørt meget hurtigt bort fra gerningsstedet. Efter at de havde skiftet bil, havde Alex været nødt til at dæmpe ham betydeligt ned, så de ikke vakte for stor opmærksomhed ved at køre for hurtigt gennem byen.

Tyskeren gav også en beskrivelse af de to piger, som havde hjulpet dem med pengene, og denne beskrivelse hører med til historien: Den ene stor som en bjørn og grim som en gris; den anden høj, blond og køn.

Selv om afhøringerne af tyskeren havde trukket længe ud, så var der ikke kommet nogle billeder til hotellet, da Ruerheim og Sandin vendte tilbage. Der blev ringet til Malmö, og Ekdahl kunne fortælle, at man havde fundet den lejlighed, som røverne havde boet i. Man havde ikke fundet den person, der havde lejet lejligheden, men man var på jagt efter ham.

Den tyske anklager ankom næste morgen til hotellet, og han havde billederne med af Alexius Sutam og ”Godfather”. Han lovede at køre ud til fængslet og vise billederne til tjekken og tyskeren, så Sandin og Runerheim kunne få nogle timer til at se byen i.



Genkendt på billeder

De tre mødtes ved 13.00-tiden, og den tyske anklager kunne meddele, at såvel tjekken som tyskeren havde genkendt Alexius Sutam og ”Godfather”. Da røveriet nu var helt opklaret, blev det fejret med en rigtig frokost. Under frokosten meddelte Runerheim, at der nu var udstedt fængselskendelse mod ”Godfather”, og Sandin bragte dette budskab videre til Malmö pr. telefon. Alexius Sutam var efterlyst fra tidligere, så det var ikke nødvendigt at udstede en ny fængselskendelse på ham.

På baggrund af Sandins telefonsamtale om, at der var udstedt fængselskendelse mod ”Godfather”, tilkaldte kriminalpolitiet straks et stort antal politimænd, så anholdelsen kunne ske så hurtigt som muligt. Man mødtes i et af kriminalpolitiets kontorer og var parat til at gå igang med det samme. En af politimændene, Ernst Rafstedt, var dog ikke kommet. Utålmodigheden steg, og endelig kunne man høre skridt ude på gangen. Inden der var nogen, der nåede at komme med kommentarer, lød der en stemme ude fra gangen: ”Vær venlig at træd nærmere hr. ”Godfather”. Det var Rafstedts stemme. Der var mange tabte underkæber, og målløsheden var total.



Heldige politimænd

Kriminalinspektør Ernst Rafstedt var som de andre blevet tilkaldt med det formål at anholde ”Godfather”. På vej hjemmefra havde han set ”Godfather”, der kom gående helt roligt på Södra Förstadsgatan. Han bestemte sig straks til at anholde ham og kørte hen til ”Godfather” i sin private bil. Han åbnede roligt døren til passagersædet og bad ”Godfather” om at tage plads. Denne blev tydeligvis så overrumplet, at han ikke gjorde nogen som helst form for modstand men mente, at det var bedst at stige ind. Rafstedt kørte derefter hen på politistationen med ham.

Ved ransagningen på ”Godfathers” bopæl fandt man ud af, at ”Godfather” havde en omfattende forretningsvirksomhed, hvilket straks vakte interesse hos personalet fra Eko-afdelingen. Hans korrespondence og øvrige papirer blev beslaglagt. I en papirkurv blev der desuden fundet en besked, som var skrevet til ”Godfather”, om, at ”Alex havde ringet, og at der kunne ske dem noget alvorligt”. Et gæt, der senere viste sig at være rigtigt, opfattede beskeden på den måde, at Alexius Sutam havde fået at vide, at hans medskyldige var blevet anholdt i München, og at jorden derfor brændte under ham og ”Godfather”.

Efterforskningen omkring ”Godfather” blev meget vanskeligt. Han nægtede alt kendskab til røveriet mod Engelbrektsboden, og han havde ikke haft kontakt med Alexius Sutam, siden denne var blevet anholdt i hans lejlighed for fire år siden. ”Godfather” var meget beleven og elskværdig, og han påpegede til stadighed, at han var totalt uskyldig, og at vi var på det forkerte spor. Runerheim fik dog ”Godfather” fængslet, og fængslingen holdt ved en appel til landsretten.



”Godfathers” fejltagelse

Alle, der skulle kunne vidne mod ”Godfather”, led mærkværdigvis af hukommelsestab. Politiet kunne ikke få oplysninger noget sted fra. ”Godfather” gjorde dog en eneste fejltagelse og hjalp på den måde efterforskningen på vej. Han troede, at et ældre par, som havde boet i hans lejlighed i nogle måneder, havde vidnet imod ham, og han skrev derfor et brev til dem, som de opfattede som meget uforskammet. De henvendte sig derfor til kriminalpolitiet og fortalte, at mens de havde boet i ”Godfathers” lejlighed, havde en mand, der kaldte sig Marek, ofte ringet.

Marek havde ringet på alle tider af døgnet, og ”Godfather” var meget tavs om Mareks person. Meget tidligt, ved 05.00-tiden, en lørdag morgen havde Marek ringet, og ”Godfather” havde derefter forladt lejligheden.

Om eftermiddagen den samme dag var to yngre mænd kommet til lejligheden. De sagde, at de ønskede at træffe ”Godfather” for at snakke om et indkøb af døre og vinduer af denne. Det ældre par bød dem på kaffe i ventetiden, og imens så de engelsk fodbold i fjernsynet. Kvinden var helt overbevist om, at de var tyskere, da hun selv er født tysker. Mændene blev hentet af en mand, der kaldte sig Marek. Da parret fik forevist billederne af tjekken og tyskeren, kunne de straks genkende de to forretningsmænd.

Samtidig havde vi haft held til at finde ejeren af lejlighederne på Spårvägsgatan. Han kunne fortælle, at han havde lejet lejligheden ud til ”Godfather”.

”Godfather” fortsatte med at benægte alt kendskab til røveriet på trods af de nye beviser, der blev præsenteret for ham. Han havde lejet lejligheden ud til en polsk ven, som han havde mødt nogle enkelte gange. Han kunne ikke sige noget om, hvor denne polske ven opholdt sig nu. Den polske ven hed tilfældigvis Marek.

Oplysningerne holdt til en fortsat fængsling af ”Godfather”, og han blev nødt til fortsat at opholde sig i fængslet i Malmö.



Røveri i Hästveda

Selv om ”Godfather” sad indespærret, skete der fortsat ting og sager. Det var den 1. april 1982, men kassererne i Foreningsbanken i Hästveda var straks klar over, at de to mænd, der nu kom ind i banken, ikke lavede aprilsnar. De blev helt sikre, da den mindste af mændene sagde: ”Dette er et røveri. Vær rolige så sker der ikke noget”.

Mens en kunde og de to kasserere blev holdt under opsyn af den ene af røverne, tømte den anden kasserne meget effektivt. Derefter gav han den ene af kassererne besked på at åbne et pengeskab inde i baglokalet. Herfra tog røveren en stor mængde vekslepenge. Røveriet skete hurtigt, og nogle få minutter senere forsvandt røverne bort fra Hästveda i en Ford Escort.

Selv om røverne havde været helt umaskerede, blev der kun givet meget vage signalementer af dem. Hverken kassererne eller kunden kunne give helt klare oplysninger.



Mange tips

Det begyndte straks at strømme ind med tips til politiet i Hässleholm, og kort efter røveriet blev Ford Escorten fundet. Den var blevet efterladt i en skov ca. to kilometer fra Hästveda. Der var fodspor i nærheden af bilen, og disse førte til en jernbanedæmning.

Der endte sporene.

Endvidere kom der oplysninger om, at der var blevet set en gammel Volvo PV 544 køre meget hurtigt forbi det sted, hvor Ford Escorten blev fundet. Der havde været fire personer i Volvoen. En anden havde set en gammel PV med to mænd i. En af dem, føreren, skulle være meget langhåret. Et andet tips sagde, at en mand og en kvinde havde været inde på Hästveda hotel og spise. De havde snakket om, at de skulle til Karlskrona og spurgt servitricen om, hvor langt der var dertil.

Da de havde fået at vide, at de var på den forkerte vej, og at der var 150 km til Karlskrona, havde de syntes, at det var for langt, og at de i stedet ville køre tilbage til Malmö. Manden og kvinden havde kørt i en Volvo af ældre model.





To i fokus

Dagen efter røveriet ser en person to mænd komme gående langs jernbaneskinnerne i Ballingslöv. Mændene forlader jernbanen og går ind i byen. Iagttageren sætter klogt nok mændene i forbindelse med røveriet dagen i forvejen og ringer til politiet. Politiet kommer til Ballingslöv, men da de vil anholde de to mænd, flygter de. Med hjælp fra en civil kollega bliver de to mænd dog anholdt og bragt til politiet i Hässleholm. De bliver sat i forbindelse med røveriet p.g.a. de penge, de har på sig. Mændene fortæller, at de hedder Wiktor Hrat og Thom Hinak. De skal begge stamme fra Vesttyskland. Politiet i Hässleholm, som har sagen, får de to mænd til at indrømme, at de har begået røveriet mod Föreningsbanken i Hästveda.

Kriminalpolitiet i Malmö holdt sig naturligvis underrettet om, hvad efterforskningen i Hässleholm viste. Da man hørte om røvernes fremgangsmåde, fik man pludselig den idé, at den ene af de anholdte mænd kunne være Alexius Sutam. Røveriet var blevet udført på den måde, som han plejer. Idéen voksede og blev diskuteret og for at få vished blev der til sidst sendt to mand til Hässleholm. Disse var sikre på, at de ville kunne genkende Alexius Sutam. De kom dog for sent. Den samme morgen havd Wiktor Hrat tilkaldt forhørslederne og til deres store overraskelse fortalt, at han var Alexius Sutam. Dette blev bekræftet nogle dage senere, da resultatet af fingeraftryksundersøgelsen blev sendt fra rigspolitistyrelsen.



Mange uopklarede røverier

Så snart det blev kendt, at det var Alexius Sutam, der var blevet anholdt for røveriet i Hästveda, begyndte politidistriktene i det sydlige Sverige at finde deres uopklarede røverier frem. Det danske politi lod også høre fra sig og var interesserede i Alexius. Man fandt hurtigt ud af, at det var umuligt at lade hvert politidistrikt og hver anklagemyndighed stå for hvert deres røveri. Chefanklager Runerheim påtog sig derfor at lede hele efterforskningen. Han stillede som krav, at efterforskningen skulle ledes af kriminalpolitiet i Malmö, og han fik det, som han ville. Der var et stort fremmøde af kriminalpolitifolk fra de berørte distrikter i Malmö, og der var mange uopklarede røverier, som Alexius nu var mistænkt for.

Allerede ved dette møde kunne halvdelen af røverierne dog sorteres bort, fordi Alexius umuligt kunne være gerningsmanden. Repræsentanterne fra de forskellige politidistrikter blev naturligvis meget skuffede over dette. Mest skuffet blev dog repræsentanten fra Danmark, som havde brugt mange år på at forsøge at sætte Alexius i forbindelse med et stort bankrøveri i København. Alexius havde dog det bedste alibi af alle, da han havde siddet fængslet.

Chefanklager Runerheim standsede ved 12—13 røverier, og efterforskningen kunne begynde. Yderlig et antal røverier blev sorteret fra, da man mente, at det var umuligt at bevise, at Alexius var gerningsmanden. Til sidst var der otte grove røverier tilbage, som Runerheim mente, at han ville kunne føre igennem en retssag.



Tavshed og monologer

Afhøringerne af ”Godfather” blev afbrudt indtil videre, og Alexius blev overflyttet til fængslet i Malmö, så han var let at komme i forbindelse med. Han blev hver dag kørt til politistationen, og kriminalpolitiet stiftede bekendtskab med ham.

I begyndelsen nægtede Alexius at udtale sig om noget som helst. Han tilstod røveriet mod banken i Hästveda men ville ikke fortælle om fremgangsmåden eller om medhjælpere. Hans tavshed blev efterfulgt af lange monologer om politik, religion og den uretfærdige verden. Dette varede nogle dage.

Man kunne tydeligt mærke, at Alexius blev forvirret over, at han ikke blev udspurgt om røverierne, og til sidst orkede han ikke at fortsætte med sine monologer. I stedet begyndte han og politimændene at snakke med hinanden — stadig uden at berøre røverierne. Alexius tabte stadig mere og mere sin maske, og der begyndte at vokse en form for fortrolighed op mellem ham og forhørslederne. Denne fortrolighed blev stærkere og stærkere ved hvert møde, og til sidst bestemte Ekdahl og Sandin, at nu skulle Alexius få lov til at mærke lidt ”koldt stål”. Alexius var blevet fotograferet under røveriet mod Föreningsbanken i Knäred, og dette røveri blev en prøveballon.



Spiller helt

En morgen blev billedet fra Foreningsbanken i Knäred lagt foran Alexius. Han tog det op med stor ligegyldighed, men da Sandin sagde, at han skulle smile til fotografen næste gang, bredte der sig et stort grin på Alexius ansigt. For første gang hørte forhørslederne hans smittende latter. Reaktionen sagde alt, og Alexius indrømmede derefter, at han havde begået røveriet. Han var dog stadig lige tavs om fremgangsmåden og om medskyldige. Alexius spillede den store, tavse helt, der tog hele skylden på sig og lod sine medskyldige gå fri.

Da forhørslederne pressede ham, fortalte han en historie om, at han havde mødt to mænd i Helsingborg. Disse havde spurgt, om han ville være med til røveriet mod Foreningsbanken i Knäred, og Alexius havde syntes, at disse planer lød godt. Han havde derfor begået røveriet sammen med de for ham helt ukendte mænd, og bagefter var de skiltes i Helsingborg.



Afslørede sig selv

Ekdahl og Sandin bestemte nu, at Alexius skulle rystes lidt mere. Han skulle nu afhøres om Engelbrektsboden. Den første afhøring blev meget kort. Lige så hurtigt at Engelbrektsboden blev nævnt, bad Alexius om at blive bragt tilbage til fængslet. Dette blev han, men han blev hentet tilbage den samme eftermiddag.

Han nægtede stadigvæk at sige noget som helst, men hans opførsel tydede på, at han var meget ilde berørt over spørgsmålene. Sandin og Ekdahl forsøgte at bedre stemningen i lokalet ved at spørge Alexius, om han ikke ville indrømme dette røveri, fordi der var blevet brugt skydevåben. Det var jo helt i modstrid med den flinke røver, som Alexius godt ville fremstå som.

Der blev sagt meget om økser, pistoler og oversavede jagtgeværer, og lydniveauet i lokalet blev højere og højere. Til tider nægtede Alexius at sige noget, og andre gange råbte han højt. Ekdahl og Sandin kom mere brænde i ovnen, og da Sandin lidt senere sagde, at vidner havde hørt, at der blev affyret et skud, råbte Alexius:

Umuligt! Geværet var ikke ladt!



Forsvarer ”Godfather”

Der blev helt stille. Alexius var klar over, at hans forsvar var brudt sammen og tilstod uforbeholdent, at han havde været med til røveriet mod pengetransporten ved Engelbrektsboden. Han fortalte, at han vidste, at to mænd var blevet anholdt i München, og at ”Godfather” var fængslet. Han havde læst det i aviserne. Hans beretning om røveriet var i overensstemmelse med tjekkens og tyskerens, men Alexius understregede kraftigt, at ”Godfather” ikke var indblandet i røveriet. Hans forsvar af ”Godfather” var patetisk, når han benægtede klart beviste kendsgerninger, f.eks. at ”Godfather” havde lejet den lejlighed, som tyskeren og tjekken boede i.

Alexius var helt tydeligt kommet over en psykologisk tærskel, og han tilstod hurtigt et røveri mod Sparbanken i Sommen. Han nægtede dog kategorisk røverierne mod Sparbanken i Knäred, Sparbanken i Röke og i Hallrayd samt mod Sparbanken i Lidhult. Forhørslederne fandt hurtigt ud af, at dette skyldtes, at Alexius ved disse lejligheder havde haft den samme medskyldige, og at Alexius for enhver pris ville beskytte denne. Beviserne mod Alexius var dog så stærke — han var bl.a. blevet udpeget ved konfrontationen — at hans benægten af røverierne ikke betød noget.



Fremgangsmåden

Her vil det måske være passende at beskrive Alexius fremgangsmåde ved røverierne. Han forberedte hvert røveri meget grundigt ved at tage ud på stedet for at rekongnoscere. Samtidig udvalgte han flugtruter samt det sted, hvor man skulle skifte bil. Der blev altid brugt to biler ved røverierne. Han skaffede disse biler på forskellig måde. Nogle gange købte han en gammel bil meget billigt, andre gange stjal han dem ganske enkelt. Som tidligere nævnt har han også benyttet lejede biler. Han parkerede den ældste bil i en skov to—tre kilometer fra gerningsstedet. Grunden til dette var, som Alexius sagde, at folk lægger mærke til to ukendte i en gammel, ridset bil, mens de samme mænd i en nyere og finere bil kan passere ubemærket.

Alexius gik altid umaskeret ind i banken, fordi han mente, at dette var psykologisk rigtigst. En maskeret mand skræmmer altid personalet og får dem til i panik at overreagere. En umaskeret mandt, som desuden opfører sig høfligt og belevent, har situationen under kontrol og kan lettere forudse det der sker i banken. Han var altid bevæbnet med legetøjspistoler, og han understregede ofte, at han aldrig havde haft til hensigt at skade nogen.

Han begyndte ofte med at tiltale kassereren med et enkelt: ”Goddag, undskyld — det er et røveri” samt bede kassereren om at give ham de penge, hun havde. I mellemtiden skulle hans medskyldige holde eventuelle kunder i skak. Hans medskyldige måtte gerne være maskerede og var det for det meste. Hans medskyldige var også bevæbnet med en legetøjspistol. Efter røveriet kørte man væk i en bil, som hurtigt blev skiftet ud med en flugtbil.



De medskyldige

Angående Alexius medskyldige kan det siges, at så længe den bedste af dem stadig var på fri fod, foregik røverierne uden problemer. Det var først efter røveriet mod Sparbanken i Lidhult, hvor hans medskyldige blev anholdt, at det begyndte at smuldre for Alexius. Han blev da nødt til at bruge tilfældige, som ikke kunne holde standarden. Forhørslederne fandt aldrig ud af, hvad der gik skævt i Lidhult, men det kan have været noget så banalt som sort uheld.

På en eller anden måde kom Alexius og hans medskyldige Jaroslav, en tjekkisk statsborger som var indvandret til Sverige, bort fra hinanden, og Jaroslav kom ud for en politikontrol på vej fra Lidhult til Malmö. Da der ikke var noget, der bandt ham til røveriet i Lidhult, fik han lov til at gå igen. Først senere på aftenen blev han sat i forbindelse med røveriet, og en politistyrke trak sammen omkring hans bopæl for at anholde ham.



Mislykket flugt

Da politimændene ringede på døren, blev den åbnet af Jaroslavs kone, men hun smækkede den straks i igen. Derefter varede det cirka ti minutter, inden politimændene igen fik døren til lejligheden op, så de kunne komme ind. Lejligheden var tom. Kvinden forklarede sin reaktion med, at hun var blevet bange for de ukendte mænd, som stod udenfor hendes dør, og hun havde derfor ikke turdet åbne døren for dem. Hun havde ikke set sin mand, og hun vidste ikke, hvor han var.

Politimændene var på vej ud, da hundeføreren fik problemer med sin hund. Den markerede voldsomt mod et tagvindue, og hundeføreren bestemte sig til at undersøge dette. Oppe på taget lå Jaroslav, og under ham lå der en plastikpose fyldt med penge. Han blev anholdt, og da pengene blev talt, stemte dette besynderligt nok overens med halvdelen af det beløb, der var blevet stjålet ved røveriet i Lidhult. Der var lidt flere penge i plastikposen, nemlig 3.000 kroner i gamle hundredekronesedler. Dette var så halvdelen af det beløb i gamle hundredekronesedler, som to maskerede gerningsmænd bl.a. havde fået i udbytte ved et røveri mod Sparbanken i Röke den 25. maj 1981. Jaroslav benægtede imidlertid, at han havde noget at gøre med det røveri og forklarede sedlerne med, at han i september måned 1981 havde købt dem af Alexius.



Røveriet i Lidhult

Jaroslav fortalte, at han havde kørt to mænd, som han kun kendte meget overfladisk, til Lidhult. Han skulle reparere et sommerhus for disse mænd. Mændene havde sagt til ham, at han skulle holde midt i skoven og vente på dem. Derefter var de forsvundet. Ca. en halv time senere var de to mænd kommet kørende i en anden bil og havde sagt til ham, at han skulle følge efter dem. Mændene havde dog kørt så stærkt, at han ikke kunne følge dem, og han var derfor kørt hjem til Malmö. En af mændene havde kastet plastikposen med pengene ind i hans bil, og han havde ikke haft nogen anelse om, at der var penge i den, før han kom til Malmö og tog posen med op i lejligheden.

Han nægtede alt kendskab til røveriet i Lidhult, men alligevel blev han idømt tre års fængsel for medhjælp til røveri. Denne dom holdt ved en appel til landsretten.



Kriminalpolitiet var udmærket klar over, at Jaroslav havde medvirket ved flere røverier sammen med Alexius. Selv om han altid var maskeret, var han blevet genkendt og udpeget ved konfrontationer i forbindelse med nogle af røverierne. Han og Alexius arbejdede jo desuden godt sammen og hvorfor dele et vindende team? Jaroslav blev bragt ind fra Härlanda, og man begyndte afhøringerne af ham, men han benægtede alt kendskab til alle røverier. Han benægtede også alt kendskab til Alexius. Politiets oplysninger var latterlige, og der var ingen mulighed for, at de personer, som havde udpeget ham ved konfrontationerne, kunne genkende ham, for han havde ikke været i de banker. Han forsøgte at fremskaffe det ene alibi efter det andet, men ingen af dem holdt. Alligevel fortsatte han stædigt med at nægte.



Nye medskyldige

Når Jaroslav nu var anholdt og fængslet, var Alexius altså nødt til at finde nye medskyldige. Dette gjorde han i Tyskland, hvor han fandt de to mænd til røveriet mod Engelbrektsboden. Til røveriet mod banken i Hästveda kørte han igen til Tyskland og fandt Thom Hinak. Dette var dog ikke nok, så han overtalte en god ven i Malmö, Dus Sekar, til at være chauffør. Dus Sekar var af jugoslavisk herkomst. Som et kuriosum kan det nævnes, at han havde to døtre, hvor den ene var ”stor som en bjørn og grim som en gris, mens den anden var høj, blond og køn”. Hvis denne beskrivelse bliver genkendt, så er det rigtigt, da den er identisk med tyskerens beskrivelse af de to piger, som hjalp dem over til København med pengene.

Dus Sekar fik til opgave at købe en gammel bil. Han købte derfor en ældre Volvo PV 544, og denne var jo blevet set i Hästveda på dagen for røveriet. Sekar og hans datter blev anholdt, men de nægtede naturligt nok al kendskab til røveriet, og ingen af dem kendte Alexius. Sekar forklarede sit bilkøb med, at den var beregnet til datteren, når hun skulle lære den vanskelige teknik at køre bil. Det var fuldkommen rigtigt, at han havde været i Hästveda den 1. april, men det var, fordi han var kørt forkert. Han og datteren skulle til Karlskrona for at hilse på sønnen, der sad fængslet der. Undervejs havde han svinget forkert og var havnet i Hästveda. Da de opdagede fejltagelsen, kørte de rundt i Hästveda for at lede efter en feriekoloni, hvor datteren havde opholdt sig en sommer. De fandt ikke kolonien men vendte tilbage til Malmö. Oplysningerne, om at der på et tidspunkt havde været fire personer i bilen, var grebet helt ud i luften. Sekar havde vanskeligheder med at forklare nogle underlige ting omkring indkøbet af den gamle Volvo, bl.a. oplysningerne om at han ikke selv havde betalt bilen men havde fået pengene af en skægget mand; at han havde lånt sin svogers bil og var forsvundet med den i flere timer; samt at Thom Hinak havde fortalt, at han og Alexius havde været med, da bilen blev købt. Alt dette var noget, politiet havde fundet på.



Retssagen

Efterforskningen tog fem måneder. Retssagen blev begyndt i slutningen af august måned 1982 og varede i alt tre uger. Retssalen blev nøje overvåget, da retsformanden blev udsat for trusler, og man frygtede, at nogle skulle forsøge at befri Alexius. Retssagen forløb dog helt uden dramatik. Alexius fastholdt sine tilståelser og sine benægtelser, mens hans medskyldige fastholdt deres benægtelser, bortset fra Thom Hinak, der tilstod sin medvirken ved røveriet i Hästveda. Det behøver vel næppe at blive nævnt, at ”Godfather” nægtede alt det, der blev lagt ham til last. Han var blevet løsladt efter tre måneder i varetægtsfængsel og havde vel brugt tiden på at spinde yderlig et sikkerhedsnet omkring sig.

Der var lidt dramatik i retssalen, da røveriet mod banken i Lidhult blev behandlet. I den medskyldiges bil havde politiet fundet et brev, der tydeligvis var skrevet af en veninde til Alexius. Det var et glødende kærlighedsbrev. Tilfældigt fandt politiet ud af, at det var skrevet af Sekars kone. Eftersom Alexius fortsatte med at benægte røveriet i Lidhult, følte Runerheim sig foranlediget til at læse brevet op. Alexius var tidligere blevet spurgt om brevet, men havde benægtet at det var stilet til ham. Med til sagen hører også, at en kvinde, der var mor til Alexius datter, overværede alle retsmøderne. Da Runerheim nu begyndte at læse brevet højt, kunne man høre, at denne kvinde både sukkede og græd, og det kunne Alexius ikke stå imod. Han bad om et øjebliks pause, og i denne snakkede han med sin advokat. Efter pausen tilstod Alexius også røveriet mod banken i Lidhult.



Dommene

Alle blev dømt i underretten. Alexius blev idømt ti års fængsel for otte grove røverier. Jaroslav, der tidligere var blevet dømt af underretten i Ljungby til tre års fængsel for medhjælp til røveriet i Lidhult, blev nu idømt yderlig halvandet års fængsel for medhjælp til røverierne i Röke og Hallaryd. Hinak blev idømt to og et halvt års fængsel for røveriet i Hästveda, og Sekar fik den samme straf for medhjælp til dette røveri. ”Godfather” blev idømt tre måneders fængsel for at have skjult lovovertrædere. Disse tre måneder gik lige op med tiden som varetægtsfængslet.

Landsretten nedsatte Alexius straf til otte år og frafaldt anklageren mod ”Godfather”. Den øvrige strafudmåling blev stadfæstet men med hensyn til Jaroslav blev rubriceringen ændret. Landsretten dømte ham for røveri i Röke og Hallaryd i stedet for medhjælp til dette.



Hvem er han?

Hvem er så Alexius Sutam — en af de største røvere der har ”arbejdet” i Sverige? Ifølge sine egne oplysninger blev han født i Tjekkoslovakiet den 29. april 1943. Hans far var tjekke, mens hans mor var tysker. Han voksede op i Tjekkoslovakiet under gode forhold og forlod skolen med så gode karakterer, at han blev optaget på uddannelsen til kampflyver. Han blev gift og fik en søn.

Under sin uddannelse til officer kom han på kant med det tjekkiske regime, og da han havde fuldført sin uddannelse og udnævnt til fænrik, flygtede han til Vesttyskland, hvor han ansøgte om politisk asyl. Hans kone og barn blev i Tjekkoslovakiet, hvor hans kone senere døde af en sygdom, og hans forældre tog sig af sønnen. I Tyskland kom han i kontakt med kriminelle elementer, der hurtigt opdagede hans evner for røverier. Han påstår også, at han står i kontakt med forskellige politiske grupper, og en af disse grupper finansierer nu sine aktiviteter bl.a. ved hjælp af pengene fra Alexius røverier. Han var nødt til at levere 20 % af udbyttet til denne organisation. Han vil ikke fortælle noget om denne organisation men understregede ofte og gerne sit had til kommunismen, som var næsten lige så stort som hans had til Olof Palme og socialdemokratiet. Da det var så let at begå røveri i Sverige, blev dette land hans største arbejdsområde. Mellem røverierne opholdt han sig i Europa og også i Sydamerika, fortrinsvis i Venezuela.

Alexius fortalte, at han havde mange penge sat ind på en bankkonto i Lichtenstein. Han ville dog ikke sige hvor meget. For fremtiden ønskede han, at han kunne blive gift med sin nu 2-årige datters mor og give pigen en god opvækst. Han håbede på, at pigens mor ville vente på ham, indtil han kom ud af fængslet.

Alexius er til en vis grad en intelligent mand. Han taler f.eks. syv sprog og forstår derudover seks sprog. Det er synd, at han ikke har brugt sin intelligens til noget i længden mere givende end røverier.



Hans fremtid

Hvordan ser fremtidsudsigterne ud for Alexius? De er virkelig ikke særlig lyse. Han kan ganske vist regne med at blive løsladt fra fængslet i Sverige efter cirka seks års afsoning, men derefter mangler han at afsone tre års fængsel i Danmark. Der er han desuden mistænkt for at have begået flere røverier, som han ikke er dømt for. Rygtet siger desuden, at de italienske domstole er ude efter ham. Måske kan man gætte på, at det handler om røverier?

Det kan altså vare temmelig mange år, inden Alexius kan føle sig som en ”fri mand”, medmindre at han tager sagen i sin egen hånd og har held til at flygte. Ved tidligere fængselsophold, bl.a. i Danmark, har han haft held til at flygte på en ”intelligent måde” og uden brug af vold. Denne omstændighed sammen med de ovenfor nævnte mørke fremtidsudsigter taler for, at Alexius vil udnytte chancen, hvis den byder sig.

Han har alt at vinde, selv om han naturligvis er klog nok til at fortælle alle, at han ”er kommet på bedre tanker og vil tage sin straf”.

Forholdet mellem Alexius og politiet i Malmö blev vældigt godt, hvilket måske også kan ses i denne artikel. Vi respekterede hinandens arbejde og menneskene bag disse på samme måde, som vi tog afstand fra hinandens handlinger. For at en efterforskning af denne slags skal give et brugbart resultat, er det nemlig nødvendigt, at man opretholder kommunikationen, selv om ”bølgerne nogle gange går højt”, og ingen af parterne ”slår under bæltestedet”.

Også i den henseende er Alexius en af de største, vi har mødt.





Den falske læges svindlerier

I løbet af 1982—83 kunne man i dagspressen læse om en usædvanlig smart og dygtig bedrager, som havde en stor del af Norden som arbejdsområde. Avisoverskrifter som ”Byens nye læge — en fræk bedrager” eller ”Den falske læges millionsvindel — lever i luksus uden at betale en øre” antydede en del af hans arbejdsområde.
Det skal dog understreges, at han aldrig udøvede lægegerningen som falsk læge, men kun brugte titlen som status.

En rejse mod lykken

I eftersommeren 1981 tog en 40-årig mand fra Umeå til Varberg. Grunden til rejsen var, at mandens forhenværende kone var blevet ansat på et af byens hospitaler. Nu skulle manden finde en bolig samt selv forsøge at finde arbejde i byen. Ægteparret, der har tre børn sammen, ville også forsøge at genoptage deres samliv nu, da manden — lad os kalde ham Arne — var prøveløsladt fra en fængselsdom, som han var blevet idømt for økonomisk kriminalitet.

Arne fortalte senere om sin første tur til Varberg.

— Jeg skulle finde en bolig, børnepasningsmuligheder og et arbejde til mig selv. Alt gik godt. Jeg havde tidligere haft kontakt med et byggefirma, hvor man kendte min fortid. Jeg kunne få arbejde der som konsulent indenfor rammerne af mine evner.

— Der var et passende rækkehus til salg med kun 27.000 kroner i udbetaling. Der var også plads i en børnehave til vores 6-årige søn. I september 1981 flyttede vi til Varberg og var en meget lykkelig, lille familie.


Bedragerier fra begyndelsen

Ja, var hele familien så lykkelig, som Arne påstod? Havde han ikke grund til at være lidt nervøs for sit eget vedkommende?



Da han i august var i Varberg for at forberede familiens flytning, indlogerede han sig på et hotel, hvor han boede, spiste og telefonerede. Han forlod desværre byen uden at betale hotelregningen. Det var jo ingen god begyndelse på opholdet i en mindre by, hvor Arne havde tænkt sig at begynde et nyt liv sammen med sin familie.

Men Arne nøjedes ikke med at gøre sig skyldig i et trivielt hotelbedrageri. Da han skulle forlade Varberg, var det ikke passende at køre i tog. Nej, bil skulle det være. Han lejede derfor en bil i byen og refererede ved den lejlighed til sin brors velrenommerede byggefirma i en anden by på vestkysten.

Det er egentlig temmelig forbløffende, hvor let man kan svindle sig frem her i landet, hvis man har et firma eller nævner, at man er velhavende. Så falder tilsyneladende alle, der sælger noget enten i form af varer eller serviceydelser, i grøften. Man forlanger hverken legitimation eller depositum.

I denne sag var broderens firma kendt, og Arne kunne bare køre afsted i den lejede bil.

Efter at Arne havde forladt biludlejningsfirmaet, kontrollerede ejeren en del såkaldte sorte lister. Han opdagede da, at Arne i nogle år havde stået på en sådan. Han ringede til broderens firma, hvor han fik at vide, at firmaet ikke havde noget at gøre med Arne. Men det var vanskeligt at gøre noget, Arne var jo allerede væk med bilen.

Biludlejeren havde nogle nervøse dage, inden bilen blev fundet i Örebro.

Arne havde haft en dejlig køretur til Örebro, hvor han helt uden skrupler stillede bilen. Derfra fortsatte han med toget hjem til Umeå, hvor han naturligvis ikke fortalte sin kone noget om de forskellige eventyr.

Var det ”en lille, lykkelig familie”, som godt en måned senere flyttede til Varberg?


Ny tur til Varberg

Inden familien flyttede til Varberg, tog Arne endnu engang til byen, hvor han indlogerede sig på hotel. Han forlod naturligvis hotellet uden at betale regningen, der ligesom sidste gang var på lidt over 1.000 kroner.

Man må jo spørge sig selv, om Arne overhovedet spekulerede på, hvordan han ville kunne etablere sig i Varberg efter disse lovovertrædelser. Varberg er jo ingen storby, hvilket bl.a. kan illustreres ved, at det straks blev kendt, at Arne var tilbage og boede på et hotel. Han blev straks opsøgt af dem, som han tidligere havde narret.


Telefonbedrageri

Som vi ved, kom familien til Varberg, hvor Arnes kone begyndte jobbet på hospitalet. Arne gik det dog ikke så godt. Firmaet, som havde lovet ham et konsulentjob, trak deres løfte tilbage.

Familien havde dog brug for en telefon i deres nye hjem, og Arne syntes, at han havde råd til en Diavox, der koster 300 kroner ekstra. Han syntes muligvis, at dette kunne lade sig gøre, fordi han bestilte abonnementet i sin brors firmanavn.

Hvorfor gjorde han nu det? Jo, han fortalte senere til politiet, at han ikke kunne bruge sit eget navn på grund af tidligere ubetalte telefonregninger.

Den første telefonregning, der inkluderede afgiften for installationen, blev naturligvis ikke betalt, og bedrageriet blev afsløret.

Bilspekulanten
Arne bestilte telefonen den 8. oktober 1981. Allerede seks dage senere var tiden igen inde til et bedrageri men nu i en lidt højere klasse.
Arne opsøgte en bilhandler i Varberg og udgav sig for at være en kunde. Han ville naturligvis have en elegant bil, så elegant at firmaet ikke havde den på lager men måtte bestille den fra fabrikken i Vesttyskland. Bilen skulle betales med 70.000 kroner kontant ved leveringen, sagde Arne til forhandleren. Bilen blev bestilt i firmanavnet Lesjö Konsult AB Varberg, et firma som ikke fandtes og heller aldrig kom til det.
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